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Čo je Advent a prečo ho oslavujeme?
Advent pochádza z latinského slova 

Adventus, čo znamená príchod. V kres-
ťanstve sa používa špeciálne pre príchod 
Pána Ježiša, sviatok jeho narodenia. Ad-
vent je príprava na Vianoce. Advent sa 
začína prvou Adventnou nedeľou, štyri 
týždne pred Vianocami.

Symbolom  Adventného obdobia, 
je Adventný veniec zo štyrmi sviecami, 
ktoré sa postupne zapaľujú počas šty-
roch adventných nedieľ. Myšlienka urobiť 
Adventný veniec pochádza od Hambur-
ského duchovného Johanna Wichlerna z 
roku 1860.

Vianoce sú od 24. – 26. Decembra. 
Prvý sviatok Vianočný, inak nazývaný aj 
Božie hody sú 25. Decembra. Druhý svia-
tok Vianočný, sv. Štefana je 26.decembra. 
V tento deň sa konali zábavy, vinšovalo sa, 

spievali sa koledy. Silvester 31. decembra 
predstavoval koniec starého a začiatok 
nového roka. Bolo treba poďakovať za 
staré a poprosiť o nové.

Už po šiesty rok sa aj u nás zhotovuje 
Adventný veniec, ktorý pripravuje spevác-
ka skupina  Lužiančanka  v spolupráci s 
jednotou dôchodcov za podpory s staros-
tu obce Jozefa Bojdu. Adventný veniec je 
umiestnený u nás, pred Obecným úradom.

Na zhotovení adventného venca sa 
podieľali Elena Vargová, Zlatica Šelme-
ciová, Alica Štefanková, Jozef Štefanka a 
Anna Stanová.

Ruku k dielu priložili aj zamestnanci 
Obecného úradu v Lužiankach: Ivan Šev-
čík, Ivan Kiko, Marek Mikula, Roman Urba-
ník a Katka Mikulová. O krásny betlehem 
pred budovou obecného úradu sa posta-
ral Miloš Ivančík.

PRAJEME VÁM KRÁSNÉ A VESELÉ, 
NIĆIM NERUŠENÉ VIANOĆNÉ SVIATKY 
A ŠTASTNÝ NOVÝ ROK.

Anna Stanová

A znovu sú tu najkrajšie sviatky roka – Vianoce

S posolstvom z neba chodíme po zemi, zvestujeme novinu a tešíme ľudí. 
Sľúbený prišiel Mesiáš, Spasiteľ sveta, Ježiš náš. 

Tomuto domu buď požehnanie, nech vám ho udelí dieťa narodené.
Sláva Bohu na nebi, pokoj ľuďom na zemi. 

Na Vianoce ako treba, nech nájdete poklad z neba.
Pokoj, lásku v hojnosti, dni prežite v radosti.

Zdravie, šťastie ešte k tomu, nech prídu aj do Vášho domu.
Na Nový rok správny krok a úsmev po celý rok.

Milosti plné Vianoce a Nový rok prajú: starosta obce Jozef Bojda,  pracovníci Obecného úradu v Lužiankach,
poslanci Obecného zastupiteľstva v Lužiankach a členovia Redakčnej  rady Lužianskych noviniek
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Dňa 29. 10. 2022,  a konali voľby do or-
gánov samosprávy obcí. V našej obci bolo 
do zoznamu voličov zapísaných 2580 vo-
ličov. Volieb sa zúčastnilo 1182 voličov. 
Počet platných hlasovacích lístkov odo-
vzdaných pre voľbu poslancov obecného 
zastupiteľstva bolo 1104. Počet platných 
hlasovacích lístkov pre voľbu starostu 
obce bolo  1152. 

Do obecného zastupiteľstva sme si 
zvolili: Ing. Martina Beňu, s počtom hla-
sov 587, Ing. Milana Cabáneka, s počtom 
hlasov 558, Mgr. Mateja Reháka, s počtom 
hlasov 555, Ing. Stanislava Šantavého, s 
počtom hlasov 522, Martina Zelenaja, s 
počtom hlasov 500, Petra Pagačoviča,  s 
počtom hlasov 488, Ing. Máriu Macánkov-
kú, s počtom hlasov 407, Petru Obucho-
vú, s počtom hlasov 389 a Milana Ďurčeka 
s počtom hlasov 323.

Náhradníkmi sa stali: Martin Lauko, s 
počtom hlasov 315, Juraj Gregor s poč-
tom hlasov 268, Ing. Andrea Vrabcová s 
počtom hlasov 260, Jozef Oravský s poč-
tom hlasov 236 a Ing. Zuzana Holešová s 
počtom hlasov 220. 

Za starostu obce sme si zvolili Jozefa 
Bojdu s počtom hlasov 542. Kandidát na 
starostu obce č. 2. Marián Líška, získal 131 
hlasov a kandidát č. 3. Mgr. Matej Rehák, 
získal 479 hlasov.

Dňa 25. 11. 2022 sa konalo ustano-
vujúce zasadnutie Obecného zastupi-

teľstva v Lužiankach. 
 Novozvolený starosta obce Jozef  

BOJDA zložil a podpisom potvrdil, záko-
nom predpísaný sľub starostu obce.

Zvolení poslanci obecného zastupi-
teľstva: Ing. Martin Beňo, Ing. Milan 
Cabánek, Milan Ďurček, Ing. Mária Ma-
cánková,  Petra Obuchová, Peter Paga-
čovič, Mgr. Matej Rehák, Ing. Stanislav 
Šantavý,  Martin Zelenaj zložili a podpi-
som potvrdili zákonom predpísaný sľub 
poslanca obecného zastupiteľstva. 

Poslanci novozvoleného zastupiteľ-
stva schválili menovanie poslanca Ing. 
Martina Beňu do funkcie - zástupca sta-
rostu obce dňom  25. 11. 2022, v súlade 
s § 13 b/ ods. 1 a 3 zákona 369/1990 Zb.  
o obecnom zriadení v znení neskorších 
predpisov.

Obecné zastupiteľstvo v Lužiankach 
podľa § 12 ods. 2  prvá veta, ods. 3 tretia 
veta, ods. 5 piata veta a ods. 6 tretia veta 
Zákona o obecnom zriadení poverilo po-
slanca Ing. Milana Cabáneka za podmie-
nok v citovaných ustanoveniach Zákona 
o obecnom zriadení zvolať a viesť zasad-
nutie obecného zastupiteľstva .

Obecné zastupiteľstvo v Lužiankach  
stanovilo sobášne dni v obci Lužianky -  
na dni v týždni : piatok a sobotu. Za so-
bášiaceho okrem starostu obce zvolilo   z 
radov poslancov OZ, Ing. Martina Beňu.

Obecné zastupiteľstvo v Lužiankach   
zriadilo obecnú radu, za členov boli 
schválení: Ing. Martin Beňo, Ing. Milan 
Cabánek a Mgr. Matej Rehák

Obecné zastupiteľstvo v Lužiankach  
zobralo na vedomie ukončenie  činnosti  
komisií a zánik komisií OZ z volebného 
obdobia   rokov  2018 -2022. Pre volebné 
obdobie 2022- 2026 boli zriadené:
1. komisia stavebná 
2. komisia kultúrna
3. komisia pre životné prostredie
4. komisia športu
5. komisia pre spoluprácu s podnikateľ-

skými subjektmi a rozvoj podnikania
6. komisia finančná, rozpočtová a správy 
majetku obce
7. komisia dopravná a požiarnej preven-
cie

8. komisia sociálna a zdravotnej starostli-
vosti
9. komisia školská a mládeže
10. komisia na ochranu verejného záujmu   

Za predsedov komisií boli schválení: :
Ing. Martin Beňo - komisia stavebná 
Martin Zelenaj - komisia kultúrna
Peter Pagačovič -komisia pre životné 
prostredie
Ing. Stanislav Šantavý- komisia športu
Milan Ďurček -komisia pre spoluprácu s 
podnikateľ. subjekt. a rozvoj podnikania
Ing. Mária  Macánková -komisia finanč-

Voľby do orgánov samosprávy 2022
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ná, rozpočtová a správy majetku obce
- komisia na ochranu verejného záujmu 
Ing. Milan Cabánek - komisia dopravná a 
požiarnej prevencie
Mgr. Matej Rehák -komisia sociálna a 
zdravotnej starostlivosti
Petra Obuchová - komisia školská a mlá-
deže

Obecné zastupiteľstvo v Lužiankach   
prerokovalo a schválilo návrh na rajonizá-
ciu obce a pridelenie rajónov jednotlivým 
poslancom OZ. 
Rajóny v obci LUŽIANKY:
1. rajón - poslanec Ing. Martin Beňo
Vinárska ulica
Hlohovecká ulica
Pri trati
Vodárenská
Rastislavova – od Ferenitu po križovatku 
so Závodníkovou
Tatranská

Edisonova
2. rajón - poslanec Mgr. Matej Rehák
Závodníkova
Rastislavova ulica od križovatky so Závod-
níkovou po križovatku s Kajsa I.
3. rajón - poslanec Ing. Milan Cabánek
Kajsa I.
Kajsa II. 
Rastislavova od križovatky s Kajsa I. po kri-
žovatku s Kajsa II.
4. rajón - poslanec Ing. Mária Macánková
Korytovská – oba smery
Rastislavova ulica od križovatky s Kajsa II. 
po železničný most
Ciolkovského ulica 
Marhuľová ulica
Jahodová ulica
Gaštanová ulica
Golfová ulica
Topoľová ulica
Brezová ulica
Liesková ulica
Slivková ulica
Višňová ulica
Malinová ulica
Javorová ulica 
5. rajón – poslanec Peter Pagačovič 
Rastislavova ulica od železničného mosta 
po kostol
Sasinkova ulica
Nejedlého
Horákova
6. rajón - poslanec Milan Ďurček
Kaplanova 
Rastislavova od kostola po cintorín

Mesačná
Švantnerova ulica
7. rajón - poslanec Petra Obuchová
Rastislavova ulica od cintorína po Zbehy 
+ ulica na Holotke
Obežná
Prúdova
 8. rajón - poslanec Martin Zelenaj
Športová ulica
Na Ihrisko ulica
Počašie
Venušina
Radošinská
9. rajón - poslanec Ing. Stanislav Šantavý
Teslova 
Urbanova
Dunajského ulica
Pod Hliníkom ulica
Hronského ulica
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Hodnotenie volebného obdobia 2018-2022
Býva dobrým zvykom na konci každé-

ho obdobia zhodnotiť a zbilancovať to, čo 
všetko sa podarilo zrealizovať. Dá sa kon-
štatovať, že volebné obdobie 2018-2022 
bolo jedným z najťažších za posledné 
roky v samospráve. Polovicu obdobia nás 
obmedzovala v práci pandémia korona ví-
rus nový COVID 19, do toho išlo postupné 
zvyšovanie cien, čo prepuklo do hospo-
dárskej, ekonomickej, energetickej krízy 
a zároveň každú obec na Slovensku neja-
kým spôsobom zasiahla vojna na Ukraji-
ne. Týmto všetkým sa musela vysporiadať 
každá samospráva vrátene aj našej obce 
Lužianky a popri tomu zabezpečovať 
riadny život v obci a pasovať sa s každo-
dennými problémami. Napriek všetkým 
obmedzeniam a ťažkostiam sa podarilo 
urobiť kus poriadnej roboty, aj keď mno-
hí z vás vážený čitatelia to ani nevnímate 
a myslíte si, že sa neurobilo v našej obci 
vôbec nič. Na pri blíženie, Vám niektoré 
akcie priblížim a zhrniem v jednotlivých 
oblastiach investícií. Uznávame, že niečo 
išlo hladko a s nie čim sme sa pasovali aj 
niekoľko rokov, ale výsledok bol taký, že 
sa to nakoniec podarilo zrealizovať pre 
dobro veci a v prospech vás všetkých.

Jednotlivé oblasti investícií a činností 
vo volebnom období 2018-2022:

Kanalizácia
- Vybavenie stavebného povolenia pre 
„Kanalizáciu obce Lužianky III. etapu“ 
1.časť, 2.časť a 3.časť
- realizácia a vybudovanie Kanalizácie 
obce Lužianky 1.časť a 2.časť
- Kolaudácia Kanalizácie obce Lužianky  
III. etapa 1.časť a 2.časť
- Začiatok budovania poslednej  3.časti 
III. Etapy kanalizácie september 2022 časť 
Holotka a ulice Na ihrisko, Rastislavova, 
Športová ulica
- Postupné vymieňanie kanalizačných po-
klopov na Rastislavovej ulici

Komunikácie
- Oprava a rekonštrukcia komunikácií : 
Rekonštrukcie miestnej komunikácie  
Obežná ulica, Švantnerova ulica, Radošin-
ská ulica, Počasie, Venušina ulica, Sasinko-
va ulica, začiatok ulice Na ihrisko

- Výstavba chodníka na  Sasinkovej ulici, 
výstavba chodníka smerom na železničné 
priecestie na Holotke, oprava chodníkov 
na Rastislavovej ulici
- Oprava napojenia z miestnych komuni-
kácií na Rastislavovu ulicu 5x
- Parkovisko pri zdravotnom stredisku
- Vybudovanie obratiska pre motorové 
vozidlá na ulici Kajsa II
- Vybudovanie autobusovej zástavky na 
Holotke

Budovy
- Výstavba Studeného skladu pre nemo-
bilnú mechanizáciu
- Prístavba MŠ
- Oprava a brúsenie parkiet v sále KD,
- Rekonštrukcia sociálnych zariadení  
obecného úradu
- Oplotenie areálu Materskej školy
- Postupná oprava obecného Domčeka
- Úprava priestorov pred obecným úra-
dom
- Vzduchotechnika v školskej jedálni a ku-
chyni
- Rekonštrukcia palubovky a  osvetlenia v 
telocvični 

Cintoríny
- Vybudovanie kolombária na novom cin-
toríne
- Vyhotovenie projektovej dokumentácie  
na parkovisko pri cintoríne Kajsa
- Oprava kríža na starom cintoríne
- Starostlivosť o zeleň na všetkých cinto-
rínoch
- Vybudovanie chodníkov na cintoríne 
Kajsa

Energie
- Výkup pozemkov potrebných k elektrifi-
kácii
- Vybudovanie dvoch transformátorových 
staníc pre posilnenie elektrickej energie 
na ulici Vinárska a Závodníkovej ulici
- Prebieha výkup pozemkov pre posilne-
nie energie na ulici Kajsa, projektová do-
kumentácia je vypracovaná

Športoviská, detské ihriská
- Vybudovali sa ,opravili a doplnili 

detské ihriská Na holotke, Počašie, Kajsa, 
Pri kamennom moste, v areáli materskej 
školy

- Na futbalovom ihrisku sa urobila 
závlaha futbalového trávnika

- Postupne sa upravujú priestory 
šatní

- Rekonštruuje sa bytová jednot-
ka, tak aby vznikol samostatný byt s prís-
lušenstvom

- Vybudovala sa nová brána od 
Radošinskej ulice

- Zabezpečil sa projekt na vytvo-
renie športovej záhrady na Kajsi, vybavilo 
sa stavebné povolenie a podal sa projekt 
na získanie nenávratného finančného prí-
spevku (je vo fáze hodnotenia)

- Podal sa projekt na zateplenie 
šatní na futbalovom ihrisku

Bezpečnosť v obci
- O bezpečnosť v obci sa stará obecná po-
lícia, ktorá už veľa krát objasnila aj závaž-
né trestné či, alebo bola súčinná pri ich 
objasňovaní trestných činov, priestupkov, 
spolupráca pri zabezpečovaní spoločen-
ských, kultúrnych a športových podujatí.
- Posilnil sa kamerový systém, celkový po-
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čet kamier v obci je 35 kamerový systém 
slúži pre udržanie verejného poriadku, 
čistoty v obci a
- Začala sa výstavba hasičskej zbrojnice, 
ktorá po jej dokončení bude slúžiť našim 
dobrovoľným hasičom
- Dostali sme nový hasičský automobil 
IVECO

Verejná doprava
- Obec už dlhé roky financuje mestskú au-
tobusovú dopravu spoj č,21 a spoj č.8

Kultúrno spoločenské vyžitie
- Obec organizovala počas obdobia mno-
ho kultúrno spoločenských akcií, ako boli: 
Fašiangová veselica a pochovávanie basy, 
súťaže vo varení gulášu Lužiansky kotlík a 
zábavky pre deti, Mikuláša, Lyžovačku a 
sánkovačku na Donovaly, Hodové zábavy, 

- V obci je 8 spoločenských organizácií  a 
jedna  športová so všetkými sme spolu-

pracovali, poskytovali priestory, podporo-
vali finančne materiálne, ale aj materiálne 
menovite sú to organizácie :Základná or-
ganizácia chovateľov poštových holubov, 
Základná organizácia Jednoty dôchod-
cov, Poľovné združenie Berbecíny, Dob-
rovoľný hasičský zbor, Spevácka skupina 
Lužiančanka, Folklórny súbor lúč Lúč, Slo-
venský zväz záhradkárov Základná orga-
nizácia a Obecný futbalový klub

Sociálna sféra
- Zaviedol sa finančný príspevok na vývoz 
žumpy
- Vypracovanie projektovej dokumentácie 
pre Denný stacionár, získanie stavebného 
povolenia a podanie žiadosti na fondy EU
- Vypracovanie projektovej dokumentá-
cie pre Domov seniorov, získanie staveb-
ného povolenia
- Obec mala k dispozícii sociálneho pra-
covníka

- Rozvoz obedov seniorom
- Príspevok na stravu pre seniorov

Pozemkové úpravy a nákup pozem-
kov
- Odkúpil sa pozemok pod miestnu ko-
munikáciu na Nejedlého ulici
- Odkúpil sa pozemok pre potreby vybu-
dovania Športovej záhrady a spája ulice 
Kajsa a Kajsa II
- Odkúpila sa časť pozemku pri cintoríne 
Kajsa pre vybudovanie parkoviska a prí-
stupovej cesty
- Odkúpili sa pozemky pod rozpadajúcimi 
budovami,
- Odkúpili sa pozemky v rámci JPÚ, ktoré 
v obci prebiehajú v časti nad Teslovou uli-
cou
- Odkúpili sa pozemky pod novovybudo-
vanými transformátorovými stanicami
- Nadobudli sme pozemky od SPF formou 
delimitačných protokolov
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Na tejto stránke našich Lužianskych no-
viniek sa stalo už zaužívanou tradíciou, 
že zverejňujeme osobnosti našej obce, 
ktoré žijú medzi nami. Niektorí nenápad-
ní, skromní, ale pritom svojimi úspechmi 
nespočetne krát zviditeľnili našu obec 
tým, že vo svojej adrese trvalého bydliska 
uviedli Lužianky. Jednou takouto našou 
spoluobčiankou je aj 

Mgr. Monika Kunkelová

Svetlo sveta uzrela 12.5.1977 v Nitre. I 
keď svoje detstvo, študentské roky na ZŠ, 
Dievčenskej odbornej škole či na Univer-
zite Konštantína Filozofa prežila v rodnej 
Nitre. Možno aj odbor sociálna práca, kto-
rú vyštudovala na UKF v Nitre ju motivo-
val k súčasnému pracovnému zaradeniu. 
Pracuje v Slovenskom paralympijskom 
výbore na pozícii motivátor. Podstatou 
jej pracovnej náplne v projekte „Sme si 
rovní“ je práca s ľuďmi so zdravotným po-
stihnutím a vlastným príkladom ich moti-
vovať k dosiahnutiu ich cieľov.

Sama má od svojich 17tich rokov zdra-
votné postihnutie – k svojmu pohybu 
potrebuje invalidný vozík. Nesmierne hú-
ževnatá a vytrvalá osobnosť, nie len pre 

svoje profesné zameranie, vyplývajúce z 
projektu „kde vlastným príkladom moti-
vuje iných“, hovorí za všetko. Pracovať v 
Slovenskom paralympijskom výbore na 
takom poste už niečo znamená, ale byť 
ešte pri tom vynikajúcim paraolympioni-
kom je úžasné. 

Moniku Kunkelovú zlákali „šachy na 
ľade“ ako nazývajú CURLING NA VOZÍKU, 
ktorému sa venuje od roku 2010. Je to 
jeden z najmladších športov vôbec, vyža-
dujúci vysokú dávku stratégie a hráčskej 
zručnosti, vo svojej modifikácii pre špor-
tovcov s postihnutím sa predstavil po 
prvý krát na Svetovom pohári v roku 2000 
vo Švajčiarskej Crans – Montane. Na IX. 
ZPH v roku 2006 v Turíne už bol oficiálne 
zaradený do programu Paralympijských 
hier. Hrajú ho telesne znevýhodnení špor-
tovci a v zložení tímov sa vyžaduje kombi-
nácia žien a mužov, pričom obe pohlavia 
musia byť počas zápasu na ľade. Je urče-
ný pre postihnutia dolnej časti tela (nohy, 
chrbtica, miecha, amputácie), ktoré vyža-
dujú invalidný vozík pre každodennú mo-
bilitu. Tím tvoria štyria hráči a jeden ná-
hradník, na čele ktorých je kapitán tímu 
(skip), ktorý určuje stratégiu hry. Curling 
na vozíku sa riadi pravidlami Svetovej 
curlingovej federácie (WCF) s jednou vý-
raznou odchýlkou, vozičkárske tímy ne-
zametajú pred odhodenými kameňmi. 
Curlingové kamene vážia do 20 kg, sú 
vyrobené zo vzácnej žuly, ktorá sa vysky-
tuje len na dvoch miestach. Na Škótskom 
ostrove ALISA Graig a v kameňolome vo 
Walese. Cieľom hry je dostať kameň naj-
bližšie k stredu kruhov, ktorý sa nazýva 
house. Hod musí byť presný, pretože v 
tejto verzii nie je zametanie. Ak si myslíte, 
že curling je komplikovaný, tak curling na 
vozíku je oveľa náročnejší. Curling vznikol 
v Škótsku a dostal prezývku „Duniaca hra“. 
Curling = duniaca hra,  kvôli typickému 
zvuku, ktorý vydáva kameň počas toho, 
ako sa pohybuje po ľade. Pohyb hracích 
kameňov po ľadovej ploche je vo vozič-

kárskom curlingu pomocou dlhej palice 
– extendra.
Aj keď curling nie je u nás typickým špor-
tom, boli to práve zdravotne znevýhod-
není športovci, ktorí výrazne predbehli 
svojich zdravých kolegov a úspechmi na 
medzinárodnom fóre zapísali Slovensko 
na curlingovú mapu sveta. Písal sa rok 
2011, keď si partia okolo skipa Radoslava 
Ďuriša vybojovala v Kvalifikácii na Maj-
strovstvá sveta vo fínskom meste Lohja 
premiérovú účasť medzi elitou, keď v roz-
hodujúcom zápase o postup zdolala víťa-
za základnej časti Taliansko a stala sa tak 
celkovým víťazom turnaja. A hneď začiat-
kom nasledujúceho roka na MS v Kórei 
obsadili vynikajúce štvrté miesto! Okrem 
Ďuriša sa oň postarali Alena Kánová, Du-
šan Pitoňák, Branislav Jakubec a Monika 
Kunkelová. Týmto umiestnením položili 
základný kameň pre premiérovu účasť na 
ZPH 2014 v Soči. Tú si definitívne zabez-
pečili 7. miestom na MS 2013, ktoré sa ko-
nali ako testovacie podujatie tiež v Soči. 
Prvý štart slovenských curlerov- vozíčka-

 Šport je silná motivácia.
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rov na ZPH začal nad očakávanie: porazil 
USA, Čínu aj Fínsko a razom sa ocitli medzi 
favoritmi turnaja. Ďalej to nešlo tak ľahko, 
ale 6.miesto je pri premiére v kolektívnom 
športe pre Slovensko veľký úspech. Aj na 
MS 2015 vo fínskom Lohja siahal sloven-
ský tím po medaile. Po prehre s domácimi 
im už druhýkrát zostalo nevďačné štvr-
té miesto. O tom, aké vyrovnané je pole 
účastníkov elitnej skupiny, sa presvedčili 
slovenskí reprezentanti na MS 2016 vo 
švajčiarskom Luzerne. Po prehre s Nemec-
kom v baráži o udržanie sa prvýkrát lúčili 
s A skupinou a zostúpili do „Béčka“. Získa-
né body im však definitívne zabezpečili 
účasť na ZPH v Pjongčangu 2018. Návrat 
medzi elitu na prvý pokus nevyšiel. V no-
vembri 2016 sa za účasti 16 tímov konali 
v Lohja MS B-skupiny. Po semifinálovej 
prehre 2:8 (do Ačka postupovali iba prvé 
dva tímy), však získali svoju prvú medailu 
na svetovom podujatí, bronz po víťazstve 
nad Anglickom v zápase o 3. Miesto. ZPH 
r. 2022Peking. Slovenskí reprezentanti v 
curlingu na vozíku dosiahli veľký úspech, 
keď postúpili do semifinále a v súboji o 
bronz podľahli Kanade 3:8 a získali štvrté 
miesto. Okrem skipa Radoslava Ďuriša sa 

oň postarali Dušan Pitoňák, Peter Zaťko, 
Alena Kánová a naša spoluobčianka Mo-
nika Kunkelová, z ktorej máme najväčšiu 
radosť. Celému kolektívu vrátane tréner-
ského tímu  úprimne gratulujeme.
Najväčšie úspechy slovenského curlingo-
vého tímu :
ZPH 2014 ( Soči ) – 6.miesto
ZPH 2018 ( Pjongčang ) – 9 miesto
ZPH 2022 ( Peking )   - 4.miesto

MS A skupiny 2012 (Chuncheon) - 4. Miesto
MS A skupiny 2015 (Lohja) - 4. Miesto
MS B skupiny 2016 (Lohja) - 3. Miesto
MS B skupiny 2018 (Lohja) - 2. Miesto

Z dosiahnutých výsledkov Mgr. Moni-
ky Kunkelovej máme veľkú radosť a želá-
me jej v osobnom, v pracovnom a športo-
vom živote všetko len to najlepšie.

Milan Cabánek
Foto- Roman Benický
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Po dvojročnej pauze súvisiacej s ob-
dobím pandémie, sa tento rok opäť v na-
šej obci organizovala obľúbená súťaž vo 
varení gulášu. Táto súťaž sa medzi našimi 
občanmi teší dlhodobo veľkej priazni. A 
Lužiansky kotlík 2022 to len potvrdil! Mali 
sme možnosť pozorovať bohatú účasť 
lužiančanov všetkých vekových kategó-
rií. Prišli si na svoje mladší, starší, rodiny 
i jednotlivci. Tento ročník ponúkal svojim 
návštevníkom nie len možnosť zasúťažiť 
si vo varení gulášu a vyhrať zaujímavé 
ceny, ale aj zábavu vo forme kolotočov či 
hudobných vystúpení.

Počas niekoľkotýždňových príprav te-
jto vydarenej akcie sa členovia našej kul-
túrnej komisie zamýšľali, koľko družstiev 
sa asi tento rok do súťaže prihlási. Šesť? 
Osem? Či dokonca 12? To, že ich bude na-
koniec 21, nečakal nikto. O to väčšiu rado-
sť sme však mali z tohto záujmu. Naši ob-
čania sú jednoznačne súťaživí, majú radi 
spoločenské stretnutia a tiež dobré jedlo.  
A to, že to jedlo bolo naozaj dobré, vám 
môže potvrdiť každý prítomný. Veď pri 21 
druhoch gulášov, si prišiel na svoje nao-
zaj každý! Náročnejšiu úlohu však mala 
v tomto smere porota. Ich úlohou bolo 
ochutnať každý jeden guláš a vybrať ten 
top. A veru vôbec to nebolo jednoduché. 
Každý z nich mal v sebe niečo jedinečné a 
originálne. V porote sa zišli pán farár On-

drej Kellner a poslanci Matej Rehák, Eliška 
Kuklová, Milan Cabánek a Stanislav Šan-
tavý.

Lužiansky kotlík 2022 bol slávnostne 
otvorený o 13:00 hodine starostom našej 
obce. Ten symbolickým zacinganím po-
krievky a naberačky odštartoval priprave-
ných kuchárov a kuchárky, ktorí sa hneď 
dali odhodlane do práce. 

Čas varenia prítomným spríjemňovala 
spevácka skupina LÚČ. O 15:30 nasledo-
valo vystúpenie určené pre najmladších 

účastníkov tohto ročníka súťaže. Zavítala 
medzi nás, deťom veľmi dobre známa, 
speváčka Simsalála. Pod pódiom sa zbeh-
lo neúrekom malých človiečikov pripra-
vených tlieskať, tancovať a tešiť sa. Vidieť 
usmiate detské tváre vytvorí vždy príjem-
nú atmosféru.

Nuž a tí, ktorí nemajú strach z výšok či 
rýchlej jazdy, si mohli dosýta užiť koloto-
če. Rozhodne medzi nimi nemohli chýbať 
také klasiky ako detská manéž, calypso, 
strelnica či veľká reťazovka. Kolotoče sa 

Lužiansky kotlík 2022
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K aktivitám záhradkárov prislúcha aj 
výstava ovocia, zeleniny, kvetín a iných 
tvorivých manuálnych výrobkov. V 
tomto roku mala výstava majestátnejší 
charakter, lebo sme slávili jej jubilejný 
40.ročník. Na výstave sa prezentovali 
nielen vzorky úrody pestovateľov, ale 
bola doplnená aj výtvarnými prácami 
škôlkarov, mnohými diplomami, oce-
neniami, fotografiami s duchovnými 
otcami i ich asistentmi, ktorý požehná-
vali úrodu, tiež  úspešnými záhradkármi 
a pestovateľmi pri rôznych činnostiach, 

krojmi, remeselníckymi výrobkami, rôz-
nym náradím a náčiním, ktoré sa pou-
žívalo pri poľnohospodárskych prácach 
na poli, v záhradách ale aj v domác-
nostiach. Každý návštevník sa mohol 
pokochať a obohatiť, lebo v sále kul-
túrneho domu sa prelínala minulosť so 
súčasnosťou.  Rôzne tvary, farby a vône 
vystavených exponátov vtlačili neopa-
kovateľný punc tejto jubilejnej výstave.

Príprava na tohtoročnú slávnostnú 
výstavu bola náročnejšia. Pod taktov-
kou predsedu záhradkárov a osôb, kto-

ré boli poverené aranžmánom si členo-
via výboru rozdelili jednotlivé úlohy. Už 

celé popoludnie až do neskorého večera 
nezastavili a vyčarili dobrú náladu deťom 
i dospelákom.

O 17:00 zaznel súťažiacim pokyn na 
ukončenie varenia a mohlo sa začať vyhod-
nocovanie snahy usilovných kuchárov. Jed-
notlivé družstvá, spokojné so svojou prácou 
teraz už len čakali na rozhodujúce slovo po-
rotcov. A tí svoju úlohu brali naozaj zodpo-
vedne. Vybrať poradie tých najlepších z naj-
lepších im trvalo 50 minút, ale na výsledku 
sa napokon zhodli jednohlasne.

Tu je výsledné poradie:
1. miesto: družstvo Starosta 
2. miesto: družstvo Šiška team
3. miesto: družstvo Kavena
4. miesto: družstvo BU-KI

5. miesto: družstvo Vilhemovci
Víťazi prvého miesta sa rozhodli svoju 

cenu napokon venovať našej lužianskej 
JDS – Jednote dôchodcov Slovenska. Ví-
ťazom ešte raz gratulujeme!

Po vyhlásení výsledkov nás o 19:30 
čakal zlatý klinec programu- vystúpenie 
známej a obľúbenej skupiny Zbojná. Ve-
selé piesne viacerých prítomných roztan-
covali. A tí, čo netancovali aspoň tlieskali 
do rytmu alebo si podupkávali do taktu. 
Po peknom vystúpení skupiny sme ofici-
álne ukončili program. 

Na záver by som rád poďakoval čle-
nom kultúrnej komisie, starostovi a za-
mestnancom obecného úradu, obecnej 
polícii, porote, prevádzkovateľom kolo-

točov, prítomným hosťom a v neposled-
nom rade všetkým vám- občanom- práve 
vďaka vašej prítomnosti bola táto akcia 
takou skvelou, akou bola. Už teraz sa te-
šíme na ďalší ročník, na ktorom sa stret-
neme.

Martin Zelenaj
- predseda kultúrnej komisie

Jubilejná výstava plodov zeme
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mesiac pred jej uskutočnením zabez-
pečovali nákup, iní pripravovali panely, 
ďalší štítky pre exponáty a mladší zá-
hradkári zaznamenávali potrebné úda-
je do počítačov.

V piatok 2.9.2022 sa pripravila sála 
pre návštevníkov a vystavované vzorky. 
Už tradične v sobotu, tento rok 3.9.2022 
sa uskutočnil zber vzoriek od 14,00 hod 
do 17,00 hod. Potom bonitačná komisia 
na čele s Ing. Dušanom Spáčom usku-
točnila hodnotenie vzoriek a na zákla-
de celkových bodov sa určilo poradie 
a miesto vystavovateľov pre jednotlivé 
druhy rastlinných plodín.

Nasledujúci deň, nedeľu 4.9.2022 sa 
záhradkári zúčastnili svätej omše o 8,00 
hod. Vdp. Mons. Prof. ThDr. Marián Šu-
ráb, PhD, odslúžil svätú omšu za zdravie 
a Božiu požehnanie pre záhradkárov. 
V priebehu bohoslužby sa členovia vý-
boru aktívne podieľali na jej  slávení 
buď čítaniami, prosbami a prinášaním 
obetných darov. Duchovný otec rozo-
bral slová z 1.čítania „ Kto z ľudí môže 
poznať Božie úmysly ? Alebo kto môže 
pochopiť, čo chce Pán ?“ Vysvetlil, že je 
to možné poznať iba pod vplyvom Du-
cha Svätého, ktorý má v sebe múdrosť 
a ktorého nám zosiela Pán. K Evanje-
liu povedal, že nás nabáda aby sme sa 
zriekli všetkého, aj seba a niesli oddane 
svoj kríž, - vtedy sa staneme Kristovými 

učeníkmi.
Po svätej omši Mons. Šuráb prišiel 

požehnať do kultúrneho domu  vzorky 
ovocia, zeleniny, kvetín a všetkých sta-
rodávnych a novodobých remeselníc-
kych výrobkov. Cirkevný obrad pozostá-
val z Božieho slova, modlitby, prosieb a 
požehnania vystavených exponátov. V 
príhovore poďakoval Nebeskému Otco-
vi za úrodu a za zdravie a Božiu pomoc 
pre pestovateľov. Vyjadril požiadavku, 
aby sme sa s úrodou, ktorú nám požeh-
nal Stvoriteľ dokázali podeliť so svojimi 
blížnymi. V družnom rozhovore s prí-
tomnými si prezrel výstavu.

O 15,00 hod sa predseda záhradká-
rov Milan Cabánek ujal slova. V predslo-
ve privítal hostí z družobných záhrad-
kárskych organizácií, spevácke skupiny, 
poslancov Obecného zastupiteľstva a 
ostatných prítomných.  Potom vyzval 
spevácku skupinu Lúč na pódium, za 
nimi Lužiančanku a Zbežanku, aby sa 
prezentovali svojimi piesňami, ktoré 
mali okrem poľnohospodárskeho obsa-
hu aj žartovný a ľúbostný charakter.

Vzorky na tohtoročnú výstavu do-
nieslo 35 pestovateľov. V jednotlivých 
kategóriách bol nasledovný počet dru-
hov plodín:
 - Ovocie 47
- Zelenina 93

- Kvetiny 14
- Iné produkty 20
Spolu 174

Exponáty
Ovocie 75
Zelenina 156
Kvetiny 20
Iné produkty 27
Spolu 278

Ocenenie exponátov a umiestnenie 
vystavovateľov :

OVOCIE
1. miesto: Slavomír Šatura
2. miesto: Jitka Pekarová
3. miesto: Ing. Karol Slivkanič

ZELENINA
1. miesto: Milan Cabánek
2. miesto: Jozef Oravský
3. miesto: Jitka Pekarová

 
KVETINY

1. miesto: Ing. Mária Macáneková
2. miesto: Jozef Oravský
3. miesto: Juraj Tomeček

INÉ  PRODUKTY
1. miesto: Elena Vargová
2. miesto: Mária Vérová
3. miesto: Mgr. Krescencia Galková
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Predseda záhradkárov potom vyzval 
tých pestovateľov, ktorý priniesli vzorky  
na výstavu  a nezískali nijakú cenu,  aby 
si prišli prevziať ocenenie.

Záhradkárky Lucia Bezáková, Ing. 
Zuzana Holešová, Iveta Klzová, Ing. He-
lena Radzová, Mária Upohlavová, Mar-
gita Vilinová, ktoré priniesli ručné práce, 
remeselnícke a starobylé výrobky (vý-
šivky, trojrozmerný pletený lužiansky 
kostolík, košíky z papiera, šúpolienky, 
kraslice, koryto, kroje atď.) boli tiež od-
menené.

Ceny si prevzali aj 14 vystavovate-
lia, ktorí v priebehu temer 20. rokov 
doniesli vzorky viac ako 10 krát. K ním 
patria : Milan Cabánek, Jozef Gajdošík, 
Emília Hrušková, Ignác Chudiak, Štefan 
Krajčo, Anna Králiková, Jozef Poláčik, 
Mária Sittová, Ing. Karol Slivkanič, Pavol 
Slovák, Ing. Dušan Spáč, Ing. Katarína 
Šebová, CSc., Anna Verešová, Margita 
Vilinová. Žiaľ niektorí záhradkári už nie 
sú medzi nami, ale cenu si prevzalo ich 
príbuzenstvo.

V tomto roku doniesli pestovatelia 
značné množstvo kolekcií ovocia, zele-
niny, kvetín a iných produktov. O toto 
sa pričinili : Milan Cabánek, Ing. Mária 

Macáneková, Jozef Oravský, Jitka Pe-
kárová, Ing. Helena Radzová, Božena 
Segényová, Slavomír Šatura, Elena Var-
gová a  Mária Vérová. Títo záhradkári si 
svoje kolekcie aj naaranžovali. Aj v bu-
dúcnosti dáme priestor na aranžmán 
vzoriek kolekcií, alebo rodinných stolov, 
čím chceme podnietiť iniciatívnosť jed-
notlivých členov rodiny a tým prispieť k 
súdržnosti, zdravej súťaživosti a k odo-
vzdávaniu skúseností nielen v pesto-
vaní plodín ale aj v aranžovaní. Aj to je 
jedna s foriem   spájania  generácií.

Návštevníci sa mohli oboznámiť aj 
s menej známymi rastlinami,- Medový 
strom, Hurmikaki, Asimína, Kurkuma, 
Koriander , ktorými obohatila výstavu  
Mgr. Krescencia Galková. No niektorým 
sa zbiehali slinky, keď upriamili svoj zrak 
na krásne, zdravé a voňavé huby od Jit-
ky Pekárovej.

Je potešujúce, že k záhradkárskemu 
spoločenstvu sa pridružili aj nový pes-
tovatelia,- Miloš Ivančík, Juraj Tomeček, 
Mária Valentová, Andriana Vašková  
ktorí sa prezentovali na výstave aj ne-
tradičnou zeleninou.

Lužiančanom je známe, že v tomto 
roku je úroda poškodená  ľadovcom.

Ing. Ivan Galko doniesol v košíku 
znehodnotené plody ovocia a k tomu 
podal aj nasledovné písomné vyjad-
renie. „Dňa 9.6.2022 sa prehnala nad 
Lužiankami veľká búrka s krupobitím. 
Ľadové krúpy veľkosti do 3 cm, nepra-
videlného tvaru narobili v záhradách 
veľké škody. Na ukážke ovocia vidno, že 
poškodené plody sa dokážu aj s takým-
to devastujúcim zásahom vyrovnať….“. 
Voľným okom vidieť, že rany na ovocí sa 
zacelili, ale plody sú deformované.

Vzhľadom k tomu, že populácia 
členov výboru sa skladá s prevažne 
starších záhradkárov, ktorí z opodstat-
nených dôvodov opúšťajú výbor, preto 
touto cestou pozývame do našich ra-
dov osoby ktoré sú zapálené pre túto 
činnosť. Záujemcovia sa môžu nahlásiť 
u predsedu Milána Cabáneka, alebo u 
našich kontaktárov.

Záverom predseda záhradkárov 
Milan Cabánek poďakoval prítomným 
za ich účasť, zaželal veľa zdravia, sily, a 
zanietenia do ďalšieho pestovania tak, 
aby nasledujúca výstava bola ešte bo-
hatšia a doniesla radosť i  potešenie a 
tvorivého ducha pestovateľom.

Ing. Katarína ŠEBOVÁ, CSc.
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Jesenné novembrové obdobie nabá-
da záhradkárov, aby si upratali záhrady 
a pripravili ich orbou alebo rýľovaním na 
zimný spánok. V súčasnosti pestovatelia  
uskladňovacích priestoroch odstraňujú 
nahnité a inak poškodené ovocie a zeleni-
nu. Svoj voľný čas venujú štúdiu odbornej 
literatúry a vzdelávaniu sa v oblasti zá-
hradníctva, navštevujú výstavy zamerané 
na  koštovku destilátov, likérov, vín a hod-
notenia ovocia.

Členovia výboru lužianskej záhrad-
kárskej organizácie tento rok v nedeľu 
20.11.2022 zorganizovali už 13. ročník 
ochutnávky jabĺk, 6. ročník súťaže o naj-
krajšie jablko a 15. ročník koštovky pálen-
ky a likérov. Predmetná akcia sa konala v 
Kultúrnom dome Lužianky. Výbor záhrad-
károv sa zišiel o 13,00 hod, aby pripravil 
všetky potrebné veci tak, aby o 14,00 hod 
sa mohli prevziať vzorky od pestovateľov.

Predseda ZO SZZ (Základná organizá-
cia Slovenského zväzu záhradkárov) Mi-
lan Cabánek  o 15,00 hod  privítal   pána 
starostu  Jozefa Bojdu,  sympatizantov a 
záhradkárov, v počte 59 osôb, ktorí na-

vštívili podujatie.
Do kategórie „Ochutnávka jabĺk“ 

prispelo 13 vystavovateľov s 24. expo-
nátmi. Najpočetnejšou odrodou jabĺk bol 
Idared zastúpený 4 - krát a Starkrimson 
3 - krát. Ostatné odrody Angold, Florina, 
Golden Delicous, Jonagold, Jonagored, 
Melodie, Orion žltý, Prima, Red Delicious, 
Rubinola, Stará odroda, Šampion, Topaz 
boli prezentované 2 – krát alebo 1-krát.

Pre návštevníkov  bolo  najchutnejšie 
jablko odrody Šampion od Jozefa Paga-
čoviča, ktorý tým získal 1. miesto a  bol  
mu  odovzdaný aj vecný dar.

Idared pochádza z USA. Je to kríženec 
Jonathan a Vagenerovo jablko. Je to zim-
ná odroda. Predložené  vzorky jabĺk od 
pestovateľov mali takmer guľaté tvary s 
červeno sfarbenou šupkou. Dužina bola 
biela, šťavnatá mierne sladkokyslá.

Starkrimson tiež pochádza s USA. Je 
to mutácia Red Delicious. Plody boli po-
merne veľké, kúželovito pretiahnuté, reb-
rované. Šupka tmavočervená s fialovým 
líčkom. Dužina mierne zelenožltej farby, 
chrumkavá, šťavnatá sladkej chuti, niek-
torá s nádychom kyslosti.

Šampion je česká odroda, kríženec 
Golden Delicious s Orange Reneth. Vzor-
ka jablka  mala  guľovitý tvar  s červenou  
šupkou. Dužina  bola kremová , šťavnatá, 
sladká.

Do kategórie „Najkrajšie jablko“ 
prispelo 12 pestovateľov s 22. exponátmi. 
Aj v tejto triede bola najpočetnejšia odro-
da Idared a Starkrimson, ale 1. miesto si 
získala odroda jablka Golden Delicious od 
záhradkárky Márie Ábelovej.  Pestovateľ-
ka sa po prevzatí ceny prihovorila prítom-
ným a oznámila im, že vždy sa svedomito 
pripravuje na túto akciu tým, že si vyberá 
a odkladá najkrajšie jablká, aby mohla na 
podujatí potešiť zúčastnených krásnymi 
vonkajšími znakmi prinesenej vzorky. Má-
rii Ábelovej prajeme, aby ju táto náležitá 
vlastnosť neopustila a predpokladáme, že 

sa jej to aj hneď vrátilo ocenením s kto-
rého sa môže tešiť celé roky nielen Ona 
ale aj jej príbuzenstvo a tým dať vhodný 
príklad a nadchnúť i svoje deti alebo vnú-
čatá pre pestovateľskú i výstavnú činnosť 
v záhradkárstve.

Golden Delicious pochádza z USA. 
Bola objavená ako náhodný semenáč v r. 
1890. Vizuálne znaky prineseného jablka : 
plod veľký, mierne kužeľovitý, ku kalichu 
sa zužoval, šupka tenká suchá, žltozeleno 
sfarbená stopka dlhá a tenká, stopková 
jamka hlboká, kališná jamka úzka a hlbo-
ká.

Záhradkári sa prezentovali aj liehový-
mi nápojmi. Liehovina alebo  destilát je 
alkoholický nápoj vyrobený destiláciou, 
obsahujúci etanol.  Pre liehovinu je v slo-
venčine mnoho výrazov,- pálenka, pále-
né, alkohol, špiritus (96 % alkohol), tuhé, 
ostré, tvrdé, túžava, tužina, hriata, hriate 
(liehovina s prísadami). Hovorové výrazy 
,- samohonka, lavórovica (doma vyrobené 
pálené), strcuľa, šnaps. Expresívny (citovo 
podfarbený) výraz,- čertovica, čertovina, 
pijatika, trúnok, besnica, ostrica. Zastaralé 
vyjadrenie,- okovitka, kvit a hrubý výraz- 
chlast.

Na degustáciu alkoholických nápojov 
donieslo vzorky 17 záhradkárov. Celkový 
počet vzoriek 27 bol rozdelený na ovocný 
destilát s počtom 19 vzoriek a na likéry s 
počtom 8 vzoriek.

Návštevníci mali možnosť ochutnať a 

Novembrová akcia záhradkárov
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V čase, keď sa na jeseň zberajú plody 
z celoročnej úrody, záhradkári bilancujú 
rok, tešia sa z úrody, ktorú sa im podarilo 
dopestovať vo svojich záhradkách a ovoc-
ných sadoch. Hodnotia rok aký bol, či viac 
alebo menej žičliví ako ten predošlí. Z 
výsledkami a skúsenosťami svojej celo-
ročnej práce sa chcú podeliť aj zo svojimi 
susedmi a priateľmi. Spravidla to zhod-
nocujú každoročne na záhradkárskych 
výstavách a súťažiach. Nebolo to inak ani 
v tomto roku, kedy sa naši záhradkári v 
snahe ukázať čo sa im podarilo dopesto-
vať, usporiadali jubilejnú, v poradí už 40 
ročník, výstavu ovocia, zeleniny a kvetín. 
I keď sa zo začiatku obávali, že nebude čo 
vystavovať, nebude dosť vystavovaných 
exponátov pre slabší rok v ktorom prevlá-
dalo sucho a horúce počasie, bez dažďov, 
opak bol pravdou. Stoly boli preplnené 
krásnymi plodmi ovocia, zeleniny a kve-
tín. V tomto roku bola aj naša jubilejná vý-

stava trochu iná ako po iné roky, čo sa tý-
kalo organizovania. Exponáty prinesené 
na výstavu si mohol každý vystavovateľ 
naaranžovať sám podľa svojich predstav, 
schopností a individuálnych možností. 
Návrh sa uplatnil a ukázalo sa, že naši zá-
hradkári vedia pekné plody dopestovať, 
ale aj vkusne ich na stoly naaranžovať.

Po dobre usporiadanej septembrovej 
výstave ovocia, zeleniny a kvetín si naši 
záhradkári prezreli výstavy, ktoré sa uspo-
riadali v susedných Základných organi-
záciách v okolitých obciach. Inšpirovaní 
poznatkami sa naši záhradkári úspešne 
prezentovali aj na celoslovenskej výstave 
AX v Nitre.

Tohtoročné jesenné záhradkárske vý-
stavy chytili našich záhradkárov za srdce 
a rozhodli sa, že si pozrú aj iné výstavy, 
ktoré majú taktiež dlhoročnú tradíciu a sú 
organizované na medzinárodných úrov-
niach. Naši záhradkári dlho neváhali a o 

mesiac po našej výstave, sme sa vybrali 
do kraja nazývanom Haná, ktorej met-
ropolou je České respektíve moravské 
mesto Olomouc. A tak v sobotu 1.októbra 
sa v skorých ranných hodinách naši zá-
hradkári schádzali na Lužianskej Železnič-
nej stanici, aby sme obsadili pripravený 
autobus na zájazd. Cesta ubiehala poma-
ly, počasie na cestovanie  bolo príjemné. 
Poznávanie iných krajov, nie je nám cu-
dzie. S niektorými Základnými organi-
záciami udržujeme priateľské, družobné 
vzťahy. V niektorých prípadoch aj niekoľ-
ko desaťročí. A tak je to aj  zo ZO ČZS v 
malom 13 tisícovom mestečku Holešov, 
nachádzajúcom sa na Morave v regióne 
Haná, s podobnými poľnohospodárskymi 
podmienkami aké sú u nás. 

Mesto Holešov má nie len podobné 
poľnohospodárske podmienky, ale aj his-
torické. Vedeli sme o tejto, že v ZO ČZS v 
Holešove, práve prebieha výstava ovocia, 

hodnotiť  bezfarebné pálené, hruškovi-
cu, jabloňovicu (Calvados), marhuľovicu,   
morušovicu, slivovicu, terkelicu (z hroz-
nových výliskov) a vínovicu. Najpočetnej-
šou skupinou bola vínovica. Prvé miesto  
v tejto kategórii získala marhuľovica   od 
záhradkára    Karola Sabu.

Podujatie bolo obohatené aj o likéry 
vyrobené v domácich podmienkach. Pre-
zentovali sa likéry z arónie, ríbezlí, griotka, 
orechovica a višňovka. Frekvencia výsky-
tu griotky bola zastúpená 3 – krát, najpo-
četnejšia. Prvé miesto obsadila višňovka 
od záhradkárky Márie Matuškovej.

Z literárnych  prameňov sa  dozve-
dáme,  že  vínovica  sa páli  z kvaseného 
muštu  odrodového vína. Tento destilát sa 
považuje za univerzálny liek a prostriedok 
na predĺženie ľudského života.  

Sú rôzne recepty na višňovku. Priblí-
žime si aspoň jeden.  Do pohára vložíme 
višne, cukor, škoricu, hrebíček zalejeme 
alkoholom a položíme na slnečné miesto. 

Necháme lúhovať 1 mesiac.
Na výrobu marhuľovice treba si zabez-

pečiť ovocie s dostatkom cukru, odkôst-
kovať, rozmliaždiť, vykvasiť a destilovať v 
pálenici.

Horeuvedené recepty sú strohé. Na 
získanie kvalitného destilátu, alebo likéru 
treba mať vedomosti a prax. Iste najlepšie 
by nám poradili v tejto oblasti Ing. Dušan 
Spáč, Márie Matušková a Karol Sabo, ktorí 
získali najviac lístkov od návštevníkov.

Predseda záhradkárov Milan Cabánek 
poďakoval účastníkom, ktorí na 26. roční-

ku tohoročnej celoštátnej výstavy „Jablko 
roka“ v Trenčíne poskytli vzorky plodov. 
Predseda záhradkárov spolu so starostom 
obce Jozefom Bojdom tiež odovzdali Má-
rie Ábelovej, Márie Matuškovej, Jozefovi 
Pagačovičovi, Karolovi Sabovi a Slavomí-
rovi Šaturovi, „Ďakovný list“ a malý vecný 
dar, ktorí  reprezentovali Základnú orga-
nizáciu Slovenského zväzu záhradkárov a 
obec Lužianky na výstave.

Milan Cabánek, záverom poďakoval  
všetkým prítomným, ktorí podporili no-
vembrovú záhradkársku akciu.

Nakoľko hodnotenie ovocia v teku-
tom  a tuhom stave je posledným poduja-
tím v tomto roku a o mesiac budeme slá-
viť   vianočné sviatky, preto touto cestou 
prajeme všetkým záhradkárom a sym-
patizantom šťastlivé prežitie vianočných 
sviatkov, veľa zdravia a pokojných dní v 
roku 2023.

Ing. Katarína Šebová, CSc.

Záhradkári navštívili kraj s názvom – Haná.
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zeleniny a kvetín a tak sme sa u nich na 
chvíľu zastavili.  Prezreli sme si so záuj-
mom ich výstavu. Chvíľku pobudli, pre-
hodili pár priateľských slov, poďakovali za 
vrelé a  srdečné  privítanie a pokračovali 
sme v ceste smerom na Olomouc, kde na 
nás čakal sprievodca, ktorý nás obozná-
mil s mestom a jeho bohatou históriou. 

Prehliadku mesta sme začali, kde inde 
ako na Dolnom námestí. Najdôležitejšia 
pamiatka Dolného námestia je bezpo-
chyby Mariánsky stĺp z 18. Storočia. Bol 
postavený z vďačnosti olomouckých 
mešťanov za ukončený mor, ktorý v tom 
čase vyčíňal na Morave. Dnes je z neho 
národná kultúrna pamiatka. Okrem neho 
je na tomto námestí  aj Jupiterova a Ne-
ptúnova fontána. Len malá vzdialenosť 
delí Dolné námestie od Horného námes-
tia. Ústredným bodom tohto námestia je 
už na prvý pohľad budova radnice, ktorej 
súčasťou je aj nie veľmi známy Olomo-
ucký orloj. Ten je jedným z mála helio-
centrických orlojov na svete, za čo bude 
pravdepodobne vďačiť socialistickému 
realizmu. Do tohto štýlu bol totiž zrekon-
štruovaný v roku 1955. Len pár metrov 
od orloja je skutočný drahokam a pýcha 
celého Olomouca: Stĺp  Najsvätejšej troji-
ce, ktorý sa stal symbolom mesta a práve 
táto pamiatka upútala UNESCO svojím 

významom, aby sa dostala do svetové-
ho dedičstva. Na slávnostnom posvätení 
tohto monumentu sa roku 1754 zúčastni-
la aj cisárovná Mária Terézia s manželom 
Františkom Lotrinským. Výnimočná  32 
metrov vysoká stavba zdobená najväčším 
počtom barokových sôch na svete, bola 
v roku 2000 zapísaná do zoznamu sveto-
vého dedičstva. Telo barokového skvostu 
zdobia podobizne Ježiša Krista, Panny 
Márie, sv. Anny, sv. Jozefa, sv. Jána Krsti-
teľa, ale nezabúda sa ani na Cyrila a Me-

toda, ktorí priniesli na Veľkú Moravu Kres-
ťanstvo, alebo patróna Českej republiky 
v podobe Jana Nepomuckého. Žiaden 
iný stĺp nemá svoje telo posiate väčším 
množstvom sôch ako tento. Aby toho ne-
bolo málo v jeho podstavci sa nachádza 
unikátna  mini – kaplnka s priemerom 237 
centimetrov, výškou 12 metrov a so šiesti-
mi kruhovými oknami.  

Na Hornom námestí môžeme uvidieť 
Cézarovu, Herkulovu alebo aj Ariónovu 
fontánu s korytnačkou. Väčšina z nich 
pochádza z obdobia  baroka a nesú sa  v 
duchu  antickej mytológie. Len v samot-
nom historickom centre  mesta  stojí  27 
jedinečných architektonických stavieb, 
čo z neho robí druhú  najväčšiu pamiat-
kovú rezerváciu v Českej republike , po 
Prahe. Akoby z vtáčej perspektívy ich uka-
zuje  bronzový model mesta. Historické 
centrum zaplavuje niekoľko námestí a 
ulíc, no pár stoviek metrov pred nimi sa k 
nebu vypínajú vysoké veže  katedrály svä-
tého Václava. Obrovskú katedrálu zdobia 
v priečelí  sochy a dve veže, pričom naj-
vyššia z nich vyrastá priamo z tela. Je azda 
najlepším orientačným bodom v meste, 
pretože  s jej 102 metrami je druhou naj-
vyššou v celej republike. Začali ju stavať 
už v roku 1100 a jej architekti z nej rázom 
spravili najkrajšiu stavbu novogotického 
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štýlu v celom blízkom i ďalekom okolí. Oproti katedrále stojí 
niekdajší Přemyslovský palác a kaplnka sv. Anny, kde prebiehali 
voľby olomouckých biskupov. Chvíľku premeníme nebo za stre-
chu katedrály a prejdeme sa vnútrom. Nie je bohato zdobené 
ako by možno človek čakal pri pohľade na jej krásnu s vonkaj-
šiu architektúru, ale ani to katedrále neuberá jej význam. Byť na 
mieste, kde sa takpovediac tvorili dejiny má vždy svoje osobité 
čaro. V roku 1306 len pár metrov odtiaľto zavraždili kráľa Václava 
III. S jeho posledným výdychom sa rozplynula  slávna dynastia 
Přmyslovcov, ktorá vládla zemi  viac ako 430 rokov. História sa 
tu nepísala len krvou, ale do kroník sa zapísal  aj rok 1469 kedy 
priamo v katedrále vyhlásili Mateja Korvína za českého kráľa.

Historická krása pamiatok Olomouca, mesta, ktoré sa môže 
pochváliť hneď po Prahe druhou najrozsiahlejšou  a najcen-
nejšou pamiatkovou rezerváciou v ČR, je spojená s prírodným 
areálom Smetanovými, Čechovými a Bezručovými sadmi, ktoré 
spolu tvoria 47 hektárov.  V tomto prírodnom areály je len dĺžka 
alejí viac ako 2500 m. Výstavisko Flóra Olomouc je vytvorené bo-
hatou zeleňou parkov a skleníkov, botanickými záhradami a ro-
záriami,  ktoré vytvárajú v tomto zelenom komplexe sadov 4500 
m2. vystavovanej plochy. 

Mesto Olomouc má množstvo zaujímavých pamiatok, na ich 
spoznávanie by sme potrebovali celé týždne a nie pár hodín. Pri 
našom odchode z mesta  Olomouc sme sa ešte zastavili asi päť 
kilometrov východne od Olomouca, kde sa nachádza pútnické 
miesto – Svätý Kopeček. V roku 1629  sa tu údajne olomoucké-
mu kupcovi  Samuelovi  Andrýskovi  zjavila Panna Mária. Na jej 
pamiatku sa rozhodol postaviť malú kaplnku do ktorej začalo 
prúdiť  čoraz viac pútnikov. Jej veľkosť im nestačila a v roku 1669 

na Svatom Kopečku začali stavať kostol  „Navštívenia Panny Má-
rie“, ktorý v roku 1679 posvätil biskup Karol II. Lichtenstein. Celá 
stavba v dnešnej podobe bola dokončená  na začiatku osem-
násteho storočia. 
Pútny chrám Navští-
venia Panny Márie 
bol pri návšteve dnes 
už svätého pápeža 
Jána Pavla II. a jeho 
stretnutí s morav-
skou mládežou dňa 
21.mája 1995 svätým 
otcom prehlásený za 
baziliku minor. Ba-
rokový skvost patrí 
spolu s Velehradom 
medzi najnavštevo-
vanejšie pútnické 
miesta Moravy.  Roku 
2018 bol pútnicky 
areál zaradený medzi 
české národné kul-
túrne pamiatky.

Trochu unavení 
ale obohatení o nové 
poznatky sme sa ve-
čer vracali do svojich 
domovou.

Milan Cabánek.
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 Dňa 18.9. zorganizovala spevácka skupina Lužiančanka 
tradičnú „Lužiansku fazulu“, pod vedením Eleny Vargovej a 
záštitou starostu obce Jozefa Bojdu, ktorému touto cestou 
ďakujeme. O program sa postarali spevácke skupiny, naše,  
Lužiančanka, Lúč ako aj hosťujúce z Čabu, Rišňoviec a Leho-
ty. Bohatý kultúrny program uviedla a celý sprevádzala naša  
Mária Pagačovičová. Neskutočná atmosféra v sále kultúrne-
ho domu, ktorý sa zaplnil do posledného miesta. Radosť a 
spokojnosť naši občania prejavovali dlhým potleskom, za 
čo im ďakujeme. Po skončení hlavného programu sa podá-
vala fazuľovica, lokše, pagáče a štrúdľa. Po spoločnej pies-
ni sa ešte spievalo. Spokojní a šťastní sme sa po skončení 
programu  rozišli do svojich rozišli domovov.

Anna Stanová  

Lužianska fazuľa.
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Kto sme:
V podmienkach Slovenskej republiky 

miestnou akčnou skupinou sa môžu stať 
občianske združenia, ktoré sú vybraté 
Ministerstvom pôdohospodárstva SR na 
základe hodnotení stratégií integrované-
ho rozvoja územia. Ministerstvom pôdo-
hospodárstva SR im udeľuje Štatút MAS. 
Týmto rozhodnutím miestne akčné sku-
piny získavajú zároveň finančnú podporu 
na realizáciu svojich stratégií (cieľov).

Každá miestna akčná skupina musí 
spĺňať základné podmienky týkajúce sa 
partnerstva, územia pôsobnosti a straté-
gie rozvoja.

MAS má právnu subjektivitu a povin-
né orgány, ktoré sú schopné spravovať 
verejné prostriedky ako aj manažovať 
činnosť MAS ( manažér MAS, účtovník, 
najvyšší orgán - valné zhromaždenie, vý-
konný orgán – výkonná rada, štatutárny 
orgán - predseda, výberová komisia,  kon-
trolný orgán - revízna komisia, ,  monito-
rovací výbor).

Naša Miestna akčná skupina VITIS 
(skratka MAS VITIS) je občianske združe-
nie zaregistrované na Ministerstve vnútra 
Slovenskej republiky od roku 2012.

MAS VITIS zastrešuje partnerstvo zá-
stupcov verejnej správy, podnikateľských 
subjektov, združení a občanov na území 
obcí Báb, Hájske, Horná Kráľová, Jarok, 
Lehota, Lužianky, Močenok, Rišňovce, 
Rumanová, Veľké Zálužie a Trnovec nad 
Váhom. 

Východiskovým dokumentom Miest-
nej akčnej skupiny VITIS je Integrovaná 
stratégia miestneho rozvoja vedeného 
komunitou (stratégia CLLD). 

Členstvo v MAS VITIS:
Členmi našej MAS sú zástupcovia obcí, 

spolky, združenia, športové kluby, poľov-
nícke združenia, folklórne súbory, podni-
katelia, občania, ktorí pôsobia alebo sídlia 
na území obcí združenia. Zoskupujeme 
predstaviteľov verejných a súkromných 
miestnych spoločensko-hospodárskych 

záujmov, v ktorých na úrovni rozhodova-
nia nemajú ani orgány verejnej moci, ani 
žiadna záujmová skupina viac ako 49 % 
hlasovacích práv. 

Nakoľko územie združenia patrí medzi 
vidiecke oblasti, členovia našej MAS VITIS 
sa rozhodli rozvíjať aktivity v súlade s 
Programom rozvoja vidieka 2014 – 2020, 
získať finančnú podporu na rozvojové 
projekty z európskych fondov a realizovať 
konkrétne projekty v prospech občanov 
jednotlivých obcí.

Členstvo v našom združení je dobro-
voľné. Záujemca o členstvo v MAS VITIS 
musí podať písomnú prihlášku, ktorú ná-
sledne schvaľuje najvyšší orgán. Členom 
sa môže stať fyzická osoba staršia  ako 18 
rokov s trvalým pobytom na území člen-
ských obcí MAS VITIS a právnická osoba 
so sídlom, prevádzkou alebo pôsobnos-
ťou na území MAS VITIS.

Ďalšou neoddeliteľnou podmienkou 
pre členstvo je úhrada členského príspev-
ku.

Ciele a činnosť MAS VITIS:
Cieľom združenia je, aby územie MAS 

VITIS bolo atraktívnym a konkurencie-
schopným územím využívajúcim predo-
všetkým vlastné ľudské, spoločenské a 
kultúrne zdroje v prospech kvality života 
v čistom, zdravom a kultúrnom vidiec-
kom prostredí. Cielene zameriavame našu 
činnosť na uchovávanie bohatej  histórie 
regiónov, rozvoj miestnych ľudových tra-
dícií, rozvoj vidieckeho cestovného ruchu v 
prospech tvorby nových pracovných miest 
pre miestnych obyvateľov, prezentovanie a 
propagovanie jednotlivých obcí združenia.

MAS VITIS aktívnou spoluprácou ob-
čanov, subjektov a inštitúcií realizuje ak-
tivity na podporu socio-ekonomického, 
environmentálneho a kultúrneho roz-
voja územia VITIS, pri použití miestnych 
ľudských, prírodných a kultúrnych zdro-
jov. Aktivity združenia sú podporené z 
programu rozvoja vidieka na roky 2014 
– 2020, kde bola podaná žiadosť o ne-

návratný finančný príspevok. Získali sme 
prvé prostriedky na implementáciu stra-
tégie CLLD a v roku 2018 aj prostriedky 
na chod samotnej kancelárie. V roku 2018 
boli prvý krát udelené MAS VITIS finančné 
prostriedky z Nitrianskeho samosprávne-
ho kraja na realizáciu projektov na pod-
poru držiteľov regionálnej značky kvality 
a činnosti združení a spolkov na vidieku. 
MAS VITIS pravidelne každý rok podáva 
žiadosti o dotáciu a získava finančné pro-
striedky pre občianske združenia a maji-
teľov regionálnej značky kvality z progra-
mu LEADER NSK.

Aktivity členov nie sú viazané len na 
získanie podpory z eurofondov. Každo-
ročne sú organizované spoločné podu-
jatia, ktoré spájajú obyvateľov a členov 
združenia. Je potrebné spomenúť pre-
dovšetkým prezentáciu vinárov regiónu 
„Šampión vín MAS VITIS“, ďalej „Turnaj fut-
balových nádejí“, „Prehliadku speváckych 
a folklórnych súborov MAS VITIS“  „Špor-
tovú olympiádu detí materských škôl“ 
a „Turnaj Petangue v Lužiankách“. MAS 
VITIS hľadá možnosti ako podporiť akti-
vity v podpore podnikateľov, vidieckom 
cestovnom ruchu a zachovaní kultúrneho 
dedičstva.

Kde nás nájdete, kde sa o nás do-
zviete:

Našu kanceláriu MAS VITIS nájdete v 
priestoroch Kultúrneho  domu vo Veľkom 
Záluží (Hlavná ul. č. 788/48, 951 35 Veľké 
Zálužie). 

Koho by podrobnejšie zaujímala naša 
činnosť, môže navštíviť našu webovú 
stránku: www.vitis-mas.sk

 MAS VITIS

 

Ak ste sa niekedy ocitli v náročnej 
sociálnej alebo životnej situácii, pravde-
podobne ste sa cítili pri jej riešení bez-
radne, bezmocne a možno ste dokonca 
mali pocit, že ste na všetko v živote úpl-
ne sami. Tieto pocity sú v „ťažkých ča-
soch“ opodstatnené no vedzte, že v na-
šej obci žije a pôsobí osoba, ktorá Vám 
rada pomôže pri riešení zložitých soci-
álnych situácií a nikdy sa Vám neobráti 
chrbtom. Vzhľadom na niekoľkoročné 

skúsenosti v sociálnej oblasti (štúdium 
na vysokej škole, člen Sociálnej komi-
sie pre Obec Lužianky, člen komory 
Sociálnych pracovníkov na Slovensku, 
dlhodobá práca v sociálnej sfére) je 
samozrejmosťou pri riešení náročných 
sociálnych situácií - ľudský prístup, dis-
krétnosť, odbornosť a hľadanie takých 
riešení, ktoré sú v súlade s morálnymi a 
etickými zásadami. Do budúcna plánu-
je Obec Lužianky  vybudovanie penzió-

nu pre seniorov a denný stacionár, kde 
by som chcel aktívne prispievať pre roz-
voj týchto zariadení.

V prípade, že aktuálne riešite situáciu 
ktorá sa zdá byť neriešiteľná, neváhajte 
kontaktovať Sociálneho pracovníka pre 
Obec Lužianky PhDr. Petra Arpáša tele-
fonicky +421 903589021 alebo e-mai-
lom: peter.arpas@gmail.com.

Sociálny pracovník pre Obec Lužianky
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Posledný augustový víkend, po jed-
noročnej odmlke, Obecný futbalový klub 
Lužianky, spoločnosť Stravovanie u Líšku 
a Obecný úrad Lužianky usporiadali II. 
ročník futbalového turnaja Starých pá-
nov - MEMORIÁL Milana LÍŠKU (*1941 
– †2018).

Po úspešnom prvom ročníku, v kto-
rom zvíťazil domáci výber sme sa znovu 
zišli v kopačkách, aby sme si uctili pamiat-
ku dlhoročného lužianskeho trénera a pre 
futbal zanieteného človeka Milana Líšku. 

V prvom ročníku boli súpermi domá-
ceho výberu futbalisti z Lednických Rov-
ní,  s ktorými sa domáci stretávajú v rámci 
družobných kontaktov už od roku 1973 a 
Skalitého z okresu Čadca. Druhého roční-
ka sa okrem domáceho výberu zúčastnili 
ďalšie dve mužstvá z Ligy internacionálov, 
ktorá má v nitrianskej oblasti za sebou 
už 23. ročníkov a to futbalisti Kyneku a 
Horných Lefantoviec. V otváracom zá-
pase Lužianky – Kynek sa domáci gólom 
P.Horaniča ujali vedenia, ale hostia zápas 
otočili a po výhre 1:2 si pripísali prvé body 
do tabuľky. V druhom zápase nastúpil do-
máci výber proti Horným Lefantovciam a 
aj v tomto zápase ťahal za kratší koniec a 
po prehre 2:5 bolo jasné, že víťazstvo z I. 
ročníka neobháji. V poslednom zápase, v 
ktorom sa rozhodovalo o víťazovi turnaja 
si zmerali sily hráči Kyneku a Horných 
Lefantoviec. Vo vyrovnanom zápase na-

koniec rozhodol jediný gól, ktorý strelili 
Horné Lefantovce a ovládli druhý ročník 
Memoriálu Milana Líšku:

Výsledky:
Lužianky – Kynek 1:2, gól za domácich P.
Horanič
Lužianky – Horné Lefantovce 2:5, góly za 
domácich D.Šóš - 2
Kynek – Horné Lefantovce 0:1
Konečná tabuľka:
1. Horné Lefantovce
2. Kynek
3. Lužianky

Po skončení turnaja však na štadión 
v Lužiankach prišla hlavná hviezda špor-
tového popoludnia bývalí futbalisti bra-
tislavského Slovana - Old boys ŠK Slovan 
Bratislava, ktorí si v exhibičnom zápase 
zmerali sily so starými pánmi OFK Lužian-
ky. V belasých dresoch postupne vybie-
hali na trávnik Mucha st., Stúpala, Kinier, 
Chvíla, Obžera, Mesároš, Gostič, Müller, 
Hanták, Oremus, Demo, Škurek, Frišták 
a 78 ročný člen víťazného tímu Slovana 
v PVP 1969 s FC Barcelona Ivan Hrdlička. 
V domácich dresoch sa predstavili Šan-
tavý, Fačkovec, Štefanka D., Štefanka J., 
Ešše, Kolha, Trizňa, Lenghart, Karas, Varga, 
Repa, Szegény, Přikril, Jančík, Pagačovič, 
Šóš, Behúl, Líška a Horanič. 

O slávnostný výkop sa postaral Ma-
roš Líška, ktorý toto pamätné futbalové 
stretnutie zabezpečil. Potom si už divá-
ci mohli vychutnávať lahôdky v podaní 
hráčov Slovana, ktorým ani vek nič ne-
ubral na futbalovom umení. Domáci boli 
od začiatku pod tlakom, ktorému však 
zdatne odolávali a dokonca sa Milošom 
Karasom dostali aj do vedenia v zápase. 
Slovanistom sa však ešte do polčasu po-
darilo vyrovnať a druhom polčase keď 
nasadili „behavejšie typy“ a domácim po 
dvoch odohratých turnajových zápasoch 
už ubúdali sily rozhodli o vysokom víťaz-
stve 1:7.

V dodatkových penaltách sme však so 

Slovanom uhrali cennú remízu 4:4, keď 
Dalibor Repa jednu penaltu zneškodnil, 
ale v poslednej sérii naše víťazstvo Dušan 
Štefanka nespečatil.

Máme za sebou II. ročník Memoriálu Mi-
lana Líšku, ktorý bol spestrený exhibičným 
zápasom domácich prešedivelých (alebo 
trošku plešatých) domácich futbalistov s 
Old boys ŠK Slovan. Pre nás všetkých, ktorí 
sme sa podieľali na organizácii tohto pod-
ujatia, alebo sme boli aktérmi priamo na 

2.ročník futbalového turnaja „Starých pánov“
– Memoriál Milana Líšku

poháre pre mužstvá

Milan Líška

jednotlivé celky pri zahájení Víťayi turnaja

Ocenenie pre domácich
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„PORÁŽKA MI OTVORILA OČI. VEĽA 
SOM DOSTÁVAL MÁLO SOM DÁVAL. NE-
DOKÁZAL SOM SA ZASTAVIŤ, MATERIÁL-
NY SVET MA HNAL.“  

To je úprimné bilancovanie života 
po cievnej mozgovej príhode, nášho dl-
horočného pacienta Petra, podnikateľa, 
bývalého parašutistu. V ADELI sme ho po-
stavili na nohy. Cesta to však bola náročná 
a trvala roky. A on úplne zmenil svoj hod-

notový rebríček a prístup k životu. 
Parašutista vie, že keď čokoľvek po 

výskoku zlyhá – má záložný padák. Ten 
sa otvorí 1500 metrov nad zemou. V reál-
nom živote je podľa Petra záložný padák 
jednoznačne. rodina. 

„Pred porážkou som svoj záložný pa-
dák zanedbával, málo som dával, veľa 
bral.“ dodáva Peter. 

V ADELI sa píšu silné príbehy. Mnoho 

našich pacientov a ich príbuzných pre-
hodnotilo vplyvom náročnej životnej 
situácie, ktorá ich pripútala na invalidný 
vozík, či lôžko, svoj život.  V ADELI sa ľudia 
pohnú z miesta a to nielen fyzicky. Nasta-
via si nové životné hodnoty. 

ADELI Medical Center v Piešťanoch 
je medzinárodné rehabilitačné centrum, 
ktoré sa špecializuje na liečbu pacientov 
s neurologickými poruchami pohybu 

ihrisku bol tento deň sviatkom. Deň, ktorý 
sa možno tak skoro nezopakuje, deň kedy 
sme my, dedinský futbalisti, hrali v Lužian-
kach so Slovanom Bratislava. A určite by to 
bol sviatok aj pre Milana, ktorý bol verným 
fanúšikom „belasých“ z Tehelného poľa.

Na koniec by som rád poďakoval všet-
kým, ktorí sa podieľali na príprave memori-
álu ako aj exhibičného zápasu: spoločnosti 
Stravovanie u Líšku za príchod Old boys ŠK 
Slovan Bratislava na dedinské lužianske ih-
risko a za chutné občerstvenie, Obecnému 
úradu za pomoc pri úprave okolia futbalo-
vého ihriska, členom Obecného futbalové-
ho klubu za prípravu futbalového ihriska, 
úpravu vzhľadu budovy a zabezpečenie 
bufetu pre divákov, Dominovi Ševčíkovi 
a Martinovi Tonhaserovi za hudobnú pro-
dukciu a slovný komentár, Martinovi Kilia-
novi za príspevok do Nitrianskych novín a 
spolukomentovanie zápasu a samozrejme 
aj aktérom z jednotlivých klubov za špor-
tové výkony. 

Snahou organizá-
torov je v tejto tradícii 
pokračovať a pripraviť 
aj III. ročník Memoriá-
lu Milana Líšku, aby 
sme si zaspomínali 
na časy keď bol šport 
súčasťou každoden-
ného života a futbal 
neoddeliteľnou čas-
ťou nedele na dedine. 
Neodpustím si preto 
poukázať aj na nedo-
statok skončeného 
ročníka a hlavne ex-
hibičného zápasu. Je 
veľkou škodou, že si 
na takéto podujatie 
nenašlo cestu viac 
divákov z okolitých dedín, ale hlavne z Lu-
žianok, pre ktorých sme to zorganizovali. 
Často počúvam ako sa v Lužiankach nič 
nerobí v oblasti zábavy, kultúry a športu, 

ale keď sa podarí priniesť futbalovú elitu z 
najväčšieho futbalového klubu na Sloven-
sku nezaplníme štadión ani z polovice.

Stanislav Šantavý, predseda OFK

spoločná fotka OFK a Slovana domáci výber

spoločný nástup aj s domácou prípravkou

Nadácia Adeli hľadá cesty pomoci pre pacientov,
Ktorých postihnutie je závažné. 
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zo 65 krajín sveta. ADELI Medical Center 
vďaka dlhoročným skúsenostiam spája 
intenzívnu neurorehabilitáciu v rozsahu 
5-6 hodín denne, 6 dní v týždni s príjem-
nou rodinnou atmosférou. Výsledky sa 
dostavujú vďaka spolupráci fyzioterape-
utov, logopédov, neurológov, ortopédov, 
zdravotných sestier a masérov. ADELI sa 
špecializuje na náročné diagnózy ako 
detská mozgová obrna, stavy po cievnych 
mozgových príhodách, stavy po ťažkých 
úrazoch hlavy a miechy, genetické poru-
chy a rehabilitáciu predčasne narodených 
deti. Od roku 2021 ponúka ADELI aj veľmi 
úspešný program postcovidovej rehabili-
tácie. 

Nadácia ADELI je partnerom ADELI 
Medical Center pre oblasť financovania 
neurorehabilitácie pre slovenských pa-
cientov. Našim cieľom je urobiť jedineč-
nú neurorehabilitáciu dostupnú pre čo 
najviac slovenských pacientov. Od svojho 
založenia v roku 2014 sme pomohli viac 
ako 1157 pacientom získať šancu na lepší 
a kvalitnejší život. Všetky finančné pros-
triedky sú použité na zabezpečenie finan-

covania neurorehabilitácie konkrétnych 
pacientov. Ich príbehy si môžete pozrieť 
na stránke www.nadaciaadeli.sk Formou 
príspevku cez platobnú bránu môžete 
pomôcť konkrétnemu pocientovi. 

Nadácia ADELI sa navyše venuje aj 
vzdelávaniu, kultúrnym podujatiam a 
zlepšovaniu psychickej pohody a začle-
nenia pacientov a ich príbuzných. Aj ten-
to rok sme usporiadali pre naše rodiny 
FAMILY DAY a povozili našich pacientov 
na veteránoch po Piešťanoch. S našim 
nadačným stánkom sme sa zúčastnili na 
bezbariérovom festivale PARÁDA v Pieš-
ťanoch a boli sme k dispozícii aj s našimi 
lekármi pre viac informácii ľuďom zo zdra-
votným znevýhodnením. 

Už tradične sme pripravili pre rodiny 
charitatívny kalendár SILA LÁSKY A RO-
DINY. Tvárou kalendára sa tento rok stal 
úspešný folklorista, hudobník a huslista 
Ondrej Kandráč. Naši pacienti, fyziote-
rapeuti sa tešili, že sme sa tento rok fo-
tili v krásnych krojoch. Kalendár je plný 
nádhernej, žiarivej energie. Kúpa chari-
tatívneho kalendára je tiež jedna z ciest 

ako môžete podporiť našich pacientov v 
liečbe. Zakúpiť sa dá aj na e-shope kníh-
kupectva Martinus. 

Veľa radosti sme urobili pacientom 25. 
novembra 2022, kedy sme priamo v ADE-
LI usporiadali vianočné trhy s bohatým 
kultúrnym programom. 

Unikátne obrazy je výnimočný pro-
jekt, ktorý vstupuje do druhého ročníka. 
Minulý rok zaujal aj televíziu naša verni-
sáž obrazov bola vo vysielaní RTVS. Sme 
vďační, že významní slovenskí výtvar-
níci vložili svoj talent do služby zdravia. 
Výsledkom sú  jedinečné diela, ktoré sú 
spojením výtvarného prejavu našich pa-
cientov a umelcov. To, čo naši pacienti 
namaľujú, to naši výtvarníci dotvoria do 
umeleckého diela vo svojich ateliéroch. 
Obrazy sú predmetom on-line dražby, 
do ktorej sa môže zapojiť každý na stráke 
www.unikatneobrazy.sk . Výťažok dražby 
je použitý na liečbu pacientov. Zapoje-
ných máme umelcov zvučných mien – 
Marek Ormandík, Karol Zbyšo Felix, Kata-
rína Vavrová, Fero Lipták, Pavel Herman. 
Veľká úcta a vďaka slovenským výtvarní-
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kom, akademickým maliarom. 
PRICHÁDZA ČAS, KEDY KAŽDÝ Z NÁS 

BUDE MÔCŤ ROZHODNÚŤ O TOM, KOMU 
POMÔŽEME SVOJIMI 2% Z DANÍ. DAJTE 
ŠANCU ĽUĎOM, KTORÍ STRATILI ZDRAVIE, 
ČASTO V JEDNEJ OSUDNEJ SEKUNDE. V 
ADELI SA DEJÚ ZÁZRAKY A DOSLOVA PA-
CIENTOV STAVIAME NA NOHY. VRACIAME 
ICH DO ŽIVOTA!

NENECHATE PREPADNÚŤ TIETO PE-

NIAZE BEZ TOHO, ŽE BY STE ICH NASME-
ROVALI NA POMÁHANIE. 

Už od januára nájdete na našej we-
bovej stránke www.nadaciaadeli.sk, FB 
Nadácie ADELI, či Linkedin Nadácie ADELI 
presný postup pomoci pri darovaní 2% a 
aktuálne tlačivá. 

POMÔŽME SPOLOČNE ĽUĎOM, ČO 
ZAŽILI TVRDÚ ZRÁŽKU S DNOM. A NAŠLI 
SEBA. ŽIJÚ ŠŤASTNE, LEN PRETO, ŽE ŽIJÚ. 

PRIDAJTE SA K ICH POKROKOM. PLA-
TOBNÁ BRÁNA POMOCI JE NA NAŠEJ 
WEBOVEJ STRÁNKE – STAČÍ KLIKNÚŤ NA 
BANNER „POMÁHAŤ JE DAR“ a zvoliť výš-
ku finanačného príspevku. 

Nech vždy aspoň trochu viac dávame, 
ako berieme... 

Ing. Zuzana Cyprichová
- riaditeľka a správkyňa Nadácie ADELI

Hovorí sa , že dôchodca má malo času 
a nič alebo málo z toho stíha čo chce uro-
biť. Ja asi taktiež patrím k tejto skupine. 
No nie sme na šťastie takýto všetci. Ne-
dávno sa mi dostal do rúk časopis, kde 
som spoznal nášho bývalého spoluob-
čana, rodáka, ktorý vyrastal v našej obci 
a zdrvujúci príbeh jeho životného osudu 
ma oslovil. Havária autobusu kde bol ako 
cestujúci rozdelila jeho život na dve čas-
ti. Ja som ho poznal v tej prvej časti, keď 
sme spolu dosť často cestovali vlakom do 
Česka. On Jozef Sabo študoval v Prahe. 
Venoval sa zahraničnej politike, ovládal 
diplomatické jazyky, jazyk Ruský a Anglic-
ký a nakoľko sa špecializoval na Blízky a 
Stredný Východ učil sa aj Arabský.

Vedel som, že Jozef Sabo má u nás v 

obci blízku rodinu, ktorú som požiadal o 
kontakt na neho. Bolo mi vyhovené a tak 
som mohol s nim telefonický hovoriť a 
dopisovať si. Požiadal som ho, či by nám 
niečo nepovedal, a ako sa dostal ku svo-
jej veľkej záľube „ Starobylej remeselne – 
umeleckej činnosti, ktorou je tokárstvo“,  
kde sa s ním radia majstri z Ameriky a No-
vého Zélandu.

Bývali sme v areáli ŠM, pokiaľ rodičia 
nepostavili rodinný dom. Nakoľko som 
nemal problémy s učením, veľa času som 
bol v zámočníckej dielni a v stolárskej diel-
ni majstra stolára pána Cimpricha. Poznal 
som všetky kladivá, pílky, hoblíky, dláta, 
struhy, stroje a zariadenia oboch dielní, 
skrátka všetko s čím a na čom pracovali. 
Tu začal môj pozitívny vzťah k drevu a 
kovu. V rádiu boli denné správy o politic-
kých vzťahoch medzi veľmocami, riešenie 
problémov s vojnovými zajatcami, obno-
va republiky a atď. To ma začalo viac zau-
jímať a tak so pozorne sledoval spravodaj-
stvo. Tu je začiatok mojej budúcej aktivity. 
Pri hodnotení vojenských operácií boli 
často spomenuté raketové zbrane „Kaťu-
še“. Bol spomenutý K. E. Ciolkovsky ktorý 
ako prvý, sa týmito záležitosťami zaobe-
ral. Tak vznikal môj vzťah k raketovej tech-
nike. Žiaľ, štúdium raketovej techniky mi 
nevyšlo, ale tvorba rakiet a ich vypúšťanie 
som mal ako záľubu. Po ukončení ZDŠ, 
SVŠ Eugena Gudernu /oboje som ukon-

čil s vyznamenaním/ a ZVS som pracoval 
ako robotník. V roku 1968 bolo otvorené 
štúdium pre mladých na Vysokej škole 
politickej ÚV KSČ v Prahe, bol som prijatý 
a školu som absolvoval. Zameral som sa 
na Organizačnú a riadiacu prácu v dip-
lomacii a medzinárodných vzťahoch, a 
špecializoval som sa na Blízky a Stredný 
východ a z tejto oblasti som robil aj dip-
lomovú prácu. Túto problematiku som aj 
prednášal. 

Do rodných Lužianok sme často s ro-
dinou chodili. Naše deti trávili prázdniny 
pravidelne u dedka a babky. Do dnešných 
dní si spomínajú na nádherné prázdniny. 
Po smrti mamičky sme pravidelne navšte-
vovali otca, o ktorého sa starala sestra a 
po jeho smrti navštevujeme nielen cin-
torín, ale aj otcovho brata a mamičkinu 
sestru. I keď bývam v Bratislave, na rodné 

Nezabúdam na moje rodné Lužianky.



22

Lužianky nezabúdam.
V Univerzitnej knižnici som študoval 

dokumenty OSN k problematike vzťahov 
Palestíny a Izraela. Nakoľko diplomatický 
jazyk je dosť zložitý a treba si trošku od-
dýchnuť, mal som na rozptýlenie časo-
pisy. Neviem či to bolo v niektorom ča-
sopise, alebo to bol leták: V Galérii Laca 
Novomeského na Leningradskej ulici č.1 
je otvorená výstava Majstra Ľudovo Ume-
leckej Výroby, majstra tokára Juraja Lepo-
risa. Keď som to prečítal, v tom momente 
sa mi obnovila vôňa dreva ktorú som cítil v 
dielni majstra Cimpricha. V ten deň skon-
čilo štúdium dokumentov a ponáhľal som 
sa pozrieť si výstavu. Dostal som katalóg, 
pozrel som si výstavu a obnovili sa mi 
spomienky na stolársku dielňu, točovku, 
struhy. Tak som si povedal, moje dve prvé 
záľuby /politika a rakety/ už realizujem, 
tak nastal čas aj na tretiu. Išiel som k maj-
strovi tokárovi Leporisovi s tým, buď ma 

prijme alebo neprijme. Stalo sa prvé a tak 
som sa stal učňom tokárstva s nepravidel-
nou dochádzkou. Majster Leporis mi odo-
vzdal všetky svoje vedomosti, skúsenosti, 
naučil ma tokárskej remeselno-umeleckej 
činnosti. A dostal som aj vyznamenanie 
tým, že mi navrhol tykanie, veď ja som 
mal 30 rokov a majster raz toľko.

Šofér autobusu s ktorým som cestoval 
do zamestnania sa nevenoval riadenia 
autobusu, ale venoval pozornosť ženám 
stojacích pri ňom a výsledok, narazil do 
odstaveného návesu a mňa to rozsekalo. 
Skladali ma dohromady 6 hodín, s ko-
mentárom, že viac sa nedá spraviť. Ne-
skôr mi môj ošetrujúci lekár Prof. MUDr. 
Š. Petrovič  DrSc. povedal: pravdepodob-
nosť, že prežijem do druhého dňa je malá. 
Prežil som a opäť pokračovali v skladaní 
môjho tela. Veľké bolesti môj organizmus 
vyriešil tak, že som sa odobral do bezve-
domia, avšak v priebehu dňa prestali pra-
covať pľúca, a tak na ARO stačili mi rozre-
zať hrdlo a pripojiť na umelé pľúca, hneď 
na to prestali pracovať obličky, napojili na 

prístroje a rozrezali na ramene a pripojili 
na prístroje, keď prestala pracovať pečeň. 
Takmer dva mesiace som bol v bezvedo-
mí. Po prebudení som absolvoval ďalšie 
operácie na traumatológii, urológii, a 
onkológii. V nemocnici som bol hospi-
talizovaný rok a pol. Ďakujem lekárom, 
sestričkám a technickému personálu ne-
mocnici Akademika Dérera na Kramároch 
v Bratislave za ich obetavú prácu. Veľký 
podiel má na mojom postupnom uzdra-
vovaní manželka Lidka. Denne, ráno a po-
obede celý rok a pol chodila za mnou do 
nemocnice, povzbudzovala ma. Jej viera 
a nádej boli tak silné, že keď po mesiaci 
môjho bezvedomia si „pravdepodobne“ 
moje orgány napojené na prístroje pove-
dali: na čo sa namáhať s pozliepanou, po-
skladanou, pozošívanou asi 40 – 45 kg vá-
žiacou kostrou /v deň úrazu som mal asi 
100 kg, veď bolo po Vianociach a Novom 
roku/ a lekári manželke povedali, že sú 
neúspešné pokusy odpojiť od prístrojov, 

aby sa pripravila na najhoršie - niet nádej. 
Neverila a prebudil som sa! Po prepustení 
z nemocnice som absolvoval ďalšie ope-
rácie a rehabilitácie, do dnešného dňa 
mám za sebou 36 operačných zákrokov, 
počítajúc i tie keď ma skladali dohroma-
dy. Moje premýšľanie ako ďalej bolo limi-
tované invalidným vozíkom a učením sa 
opäť čítať, písať, druhý krát v živote cho-
diť a ďalšie a ďalšie učenia. Realizovať sa 
v politike už som nemal záujem a inšpi-
rácia ako ďalej došla zo Slovenského zvä-
zu invalidov, ktorý organizoval výstavu 
ručných prác. Realizoval som drevorezbu 
„Betlehem“. Bolo treba veľa úsilia, skoor-
dinovať pohyb ramena, až po prsty, ale 
podarilo sa. Položil som si otázku: prečo 
nepokračovať v práci s drevom, stačí nad-
viazať na obdobie pred úrazom a pokra-
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čovať s tokárskou prácou. Začal som opäť 
s jednoduchou točovkou a pokračoval 
som za pomoci rodiny až do vybudova-
nia si dielničky s potrebným strojovým 
vybavením. Tak som sa realizoval v reme-
selno-umeleckej činnosti - tokárstvo. Syn 
Ivan našiel na internete adresu Americkej 
asociácie tokárov. Mal som web stránku, 
záujem o moje tokárske práce bol, tak 
som podal prihlášku. Bol som ako jediný 
občan bývalej Československej republiky 
a som aj teraz ako jediný občan Sloven-
skej republiky členom American Associa-
tion of Woodturners = Americká asociácia 
tokárov, krátko na to som opäť ako jedi-
ný, ako je už uvedené, bol prijatý za člena 
Ornamental Turners International - Me-
dzinárodná organizácia ornamentálnych 
tokárov so sídlom v USA. Som veľmi hrdý 
na to, že som, ako je vyššie uvedené, je-
diný, koho prijali za člena ctihodnej, nob-
lesnej The Society of Ornamental Turners 
UK - Vyššia spoločnosť ornamentálnych 
tokárov UK. Svoje vedomosti a skúsenosti 
z remeselno-umeleckej činnosti tokárstva 
odovzdávam tým, ktorí majú záujem ve-

novať sa tejto oblasti a napísal som knihu 
TOKÁR. Je určená začiatočníkom. Mám 
pripravený aj druhý diel knihy TOKÁR s 
podtitulom, „Pre pokročilých tokárov“. Ve-
nujem sa špirálam, viac osovému točeniu 
a ďalším technikám. Moje poďakovanie 
za to, že sa môžem venovať tejto mojej zá-
ľube, patrí manželke Lidke, za jej neustálu 
podporu, staršiemu synovi Jozefovi, ktorý 
je vyučený stolár s maturitou a jeho man-
želke Oľge za cenné rady pri mojej záľube 
a mladšiemu synovi Ivanovi, ktorý je IT 
a jeho manželke Katke za pomoc s web 
stránkami a s internetom.

Po ťažkom úraze našiel nový zmysel 
života. Takmer zabudnuté remeslo dalo 
pánovi Jozefovi Sabovi šancu zabudnúť na 
život na invalidnom vozíku, časté návštevy 
lekárov, operácie a rehabilitácie. „Bol to môj 
nový zmysel života. Ak som sa chcel veno-
vať tokárstvu, musel som sa stať  sebestač-

ným. To znamená chodiť tak, aby som mo-
hol sám prejsť nie len po chodníku, ale aj po 
schodoch. Naučili ma to rehabilitačné sestry 
v nemocnici a zdokonaľovali  v Národnom 
rehabilitačnom centre v Kováčovej. Vďaka 
tokárstvu som sa začal na svet pozerať iný-
mi očami. Stal som sa trpezlivým a dodnes 
mi to pomáha zabudnúť na bolesť. Za prácu 
pred úrazom, ktorá mi bola takisto záľubou, 
som dostával plat a za terajšiu záľubu dostá-
vam  odmenu v tom, že to čo vytvorím, sa 
ľuďom páči a majú o to záujem. „Som šťast-
ný človek, aj keď nie vlastnou vinou invalid-
ný dôchodca s ťažkým zdravotným postih-
nutím.“  Kto z nás to môže povedať o sebe, 
s takou pokorou, húževnatosťou, ako  Jozef 
Sabo. Môže nám mnohým byť vzorom a prí-
kladom.

Kto by sa chcel viac dozvedieť o záľu-
be Jozefa Sabu a zoznámiť sa s jeho zruč-
nosťou v remeselne – umeleckej činnosti  
nájde  ju na www.archiv.rtvs.sk – označiť 
televízia – označiť G – otvorí sa okno s re-
láciami označiť Generácia – v dátumovní-
ku označiť 23.1.2021, alebo na jeho web: 
https://www.tokarstvo.info, Tu je o páno-
vi Jozefovi  Sabovi napísané, povedané a 
ukázané takmer všetko.

Milan Cabánek

Čas nikoho z nás nešetrí. Do tvári a 
mysle nám vryje nezmazateľné stopy, kto-
ré sa nám stávajú naším životným bohat-
stvom. Najmä detstvo a mladosť sú zdro-
jom nezabudnuteľných dojmov, ktoré si v 

mysli rád oživuje každý z nás. Október je 
mesiac, v ktorom si viac ako  inokedy, pri-
pomíname úctu k starším. Aj tento rok v 
nedeľu 8.10.2022 starosta obce v Lužian-
kach starosta obce, Jozef Bojda pozýval 
všetkých seniorov na spoločenské pose-
denie do sály kultúrneho domu, ktorý bol 
na túto príležitosť slávnostne vyzdobený. 

Naši Lužianski seniori zaplnili sálu do 
posledného miesta a očakávaný program 
mohol začať. Programom nás sprevádza-
la Mgr. Anna Oťapková, krajská predsed-
níčka JDS a zároveň aj naša predsedníčka 
JDS. Privítala starostu obce  Jozefa Bojdu 
a vzácnych hostí  Milana Belicu, župana 
Nitrianskeho samosprávneho kraja, Oľgu 
Csákayovú, čestnú predsedníčku KO JDS 
a  nášho pána farára Ondreja Kelnera a 
poslancov OZ. Ako prvý vystúpil Milan 
Belica, ktorý pozdravil prítomných senio-
rov, poprial  všetkým veľa zdravia, pozitív-
nej energie a prisľúbil, že nitrianska župa 

Október – mesiac úcty k starším
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bude i naďalej pomáhať a podporovať seniorov nielen v sociál-
ne oblasti, ale zároveň  aj v kultúrnej a športovej.  

Ako prví prišli pozdraviť našu slávnosť naši najmenší, detičky 
z materskej školy, ktoré svojím vystúpením vyčarili úsmev všet-
kých prítomných. Ďalšími účinkujúcimi bol čisto mužský spe-
vácky súbor, Mojmír z Mojmíroviec, ktorí svojimi mohutnými 
hlasmi rozozvučali celú sálu kultúrneho domu.

A potom nasledoval zlatý klinec programu, vystúpenie  Giz-
ky Oňovej, ktorá môže slúžiť ako vzor pre oveľa mladšie ženy  
a to nielen kondíciou, výzorom, ale hlavne  životným optimiz-
mom. Jej podmanivé pesničky sme si pospevovali spolu s ňou 
a pri piesni Najkrajšia hviezdička sa nám zaleskla i slza v oku. 
Gizka je žena, pre ktorú platí krédo – starnúť nie je nič iné ako 
zlozvyk, na ktorý skutočne zaneprázdnený človek nemá čas.

Stalo sa peknou tradíciou, že každoročne starosta obce oce-
ňuje seniorov, ktorí sa svojou angažovanosťou a dlhoročnou 
prácou pričinili o rozvoj  a zviditeľnenie našej obce v rôznych 
oblastiach života. Zápisom do pamätnej knihy a pamätnou pla-
ketou ,,Za rozvoj obce a aktívnu angažovanosť, boli ocenení 
naši spoluobčania: Jozef Štefanka, Zdenko Miko, Ing. Stanislav 
Šantavý, Jozef Ver

Starosta obce Jozef Bojda udelil pamätnú plaketu so zápi-
som do pamätnej knihy obce doc. Ing. Milanovi Belicovi PhD., za 
dlhoročnú spoluprácu ochotu, pomoc a profesionálny prístup v 
prospech starších občanov.

ZO JDS udelila plaketu starostovi obce Jozefovi Bojdovi za 
dlhoročnú obetavú spoluprácu, pomoc pri organizovaní a za-
bezpečovaní podujatí, za ľudský prístup a dobrovoľnícku čin-
nosť v prospech seniorov.

Okresná organizácia JDS Nitra udelila vyznamenanie III. 
stupňa členkám ZO JDS Anne Stanovej a Margite Vrabcovej. 

Na záver akcie nám pán starosta pripravil chutné občerstve-
nie a v dobrej nálade sme sa rozchádzali s Gizkiným odkazom 
,,Nezaoberajte sa minulosťou, ani budúcnosťou, žite pre dnešok 
a buďte na seba sebeckí, oživte si svoje sny a záľuby. 

Ďakujeme  starostovi obce Jozefovi Bojdovi a ZO JDS, ktorí 
sa pričinili,  že naši Lužianski seniori strávili príjemné nedeľné 
popoludnie.

Mária Pagačovičová, členka výboru ZO JDS
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Dňa 13.novembra 2022, spevácka skupina Lužiančanka pripra-
vila pre svojich spoluobčanov pekné zábavné popoludnie  s ná-
zvom „Pesničky  spoza dverí“. Pozvanie prijali domáca spevácka sku-
pina Lúč, Vrabeľčanka z Vrábeľ , Kepežďanka z Hajského a spevácka 
skupina Lužiančanka, ktorá bola organizátorkou akcie. Programu sa 
zúčastnili pozvaní hostia, poslanci OZ páni Milan Cabánek, Martin 
Beňo a Stanislav Šantavý a predsedníčka  krajského zväzu SJD Anna 
Oťapková. Zamestnanec Obecného úradu Ivan Habiňak v zastúpe-
ní starostu obce, ktorý bol sponzorom programu odovzdal účinku-

júcim ocenenie za bohatý a hodnotný program.  Ruženka Bóriová 
predniesla krásnu báseň, ktorou nás všetkých zaujala tak, že v sále 
bolo úplné ticho.

Nálada v sále výborná, spevácke skupiny skvelé, občerstvenie 
chutné. Po spoločnej piesni sme sa rozišli každý domov obohatení 
programom nových speváckych skupín ako aj novými piesňami. 
Programom nás sprevádzala Marika Pagačovičová, ktorej touto 
cestou ďakujeme.

Anna Stanová

Pesničky spoza dverí.
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Ani sme sa nenazdali a je tu opäť koniec kalendárneho roka  
Dobrovoľní hasiči z Lužianok vás chcú oboznámiť so svojou činnos-
ťou v priebehu celého uplynulého roka.

Ako sme už informovali v predchádzajúcich číslach Lužianskych 
novín po našej výročnej členskej schôdzi koncom februára sa naše 
aktivity zamerali na našu techniku a mladých hasičov. Absolvovali 
sme členskú schôdzu v obci Rišňovce, kam sme boli pozvaní. S ko-
legami sme zhodnotili našu spoluprácu a spoločné akcie v ktorých 
chceme pokračovať aj v budúcnosti. V mesiaci marec nás informo-
val náčelník obecnej polície o požiari suchého trávnatého porastu 
na ulici Sasinkova. Ihneď bola vyslaná posádka 1+2 na technike Ive-
co Daily a Avia, kde spolu s hasičmi OR HaZZ Nitra tento požiar zlik-
vidovali. Naši členovia 2x vypomáhali vo veľkokapacitnom centre v 
Nitre pri prijímaní a registrácií odídencov z Ukrajiny. Tento mesiac sa 
dve družstvá našich najmenších hasičov predstavili na prvej tohto-
ročnej súťaži v obci Dyčka. Dobrým časom a s jednou chybičkou sa 
nakoniec umiestnilo družstvo ,,A,, na krásnom 3. mieste. Gratuluje-
me. Družstvo ,,B,, skončilo napokon na 10. mieste. Nedá mi ale po-
dotknúť že za B-čko súťažil náš najmladší účastník a aj najmladší na 
celej súťaži iba 5. ročný Kristián Jančovič. Bola to pre neho prvá veľ-
ká skúsenosť. Apríl začali naši hasiči v MŠ  Lužianky. V rámci týždňa 
zamestnaní sme im predstavili povolanie hasiča. Tento mesiac sme 
začali aj z tréningom mužstva. Na Valnom zhromaždení ÚzO DHZ 
SR okresu Nitra sa ako kandidáti zúčastnili dvaja členovia, Martin 
Cocher a Peter Chudiak. Valné zhromaždenie zhodnotilo činnosť za 
uplynulé obdobie a zvolilo nový výbor Územnej organizácie DPO SR 
v Nitre. Kde Martin Cocher ako člen bude 5 rokov vykonávať funkciu 
predsedu komisie prevencie. 4. máj patrí neodmysliteľne hasičom 
a sviatku sv. Floriána, ktorý je ich patrón. Na túto počesť bola svätá 
omša, na ktorej sa zúčastnili hasiči so zástavou a sochou sv. Floriána.

 V máji sme sa zúčastnili aj brigády v obci, kde sme sa podieľali 
na upratovaní cintorína s ostatnými organizáciami z obce Lužian-
ky. Jeden kľudný májový večer preťal telefonát od Pohotovostné-
ho pátracieho tímu o pomoc pri pátraní po maloletom chlapcovi 
z našej obce. Ihneď sme sa zapojili do pátrania a hliadkovali sme v 
našej obci. Po pár hodinách sa chlapec našiel živý a zdravý. Školenie 
na OR HaZZ Nitra absolvovali traja členovia našej DHZ, robili psy-
chotesty ktoré potrebujú na vedenie hasičského auta so zapnutými 
svetelnými a zvukovými signálmi. Všetci traja úspešne. Tento mesiac 
nás ešte požiadali členovia slovenského zväzu záhradkárov o po-
moc. Spoločne sme popolievali kvôli vysokým teplotám nasadené 
stromčeky na cintoríne Kajsa. Toto sme si spolu zopakovali 2x. Deň 
detí mávame už tradične spolu so Základnou školou a Materskou 
školou. Pripravili sme pre nich bohatý program a to ukážku hasenia 
požiaru, ako aj vyslobodenie osôb z havarovaného auta. Svojim vy-
stúpením pobavil deti kynologický útvar polície SR. Pre najmenších 

bola pripravená prekážková dráha a samozrejme sladká odmena. 
Jún pre nás pokračoval pracovne na akcii pre diabetické deti v areáli 
golfového rezortu v našej obci. Na tejto akcii sa zúčastnilo 7 členov. 
Jeden teplý, búrkou pretkaný, večer nás vyzval starosta obce  na  
pomoc pri odpratávaní spadnutého stromu na Korytovskej ulici. Za 
potrebný čas po nahlásení sme vyrazili na miesto udalosti. Strom 
sme opílili a uvoľnili komunikáciu. Na výjazde bolo spolu 5 členov 
DHZ. O týždeň na to a po identickej búrke nás informoval bývalý 
obyvateľ Lužianok že dominanta obce, Lipa na Vinárskej ulici, spad-
la a blokuje cestu. Vyrazili sme na výjazd a spoločne s hasičmi HaZZ 
Nitra sme ju odpratali a uvoľnili prejazd cez Vinársku ulicu. Výjazd 
komplikoval hustý neustáli dážď a hromobitie. Na tomto výjazd 
bolo 7 členov DHZ Lužianky. Dvaja členovia boli vykonávať asis-
tenčnú hliadku vo firme „GU Slovensko“ v priemyselnom parku. 
Prebiehala tam podniková párty na ktorej sa varil guláš a používal 
sa otvorený oheň. Posledný víkend začal malou oslavou pri príle-
žitosti životného jubilea predsedu DHZ Lužianky Martina Cochera. 
Popriať všetko najlepšie mu prišli  jeho kolegovia z DHZ Ivanka pri 
Nitre, člen výboru DHZ Malé Zálužie a poslanec zo zastupiteľstva 
obce Lužianky ale aj domáci hasiči. Odovzdali mu dar od starostu 
obce a z Územnej organizácie DPO Nitra si prevzal vyznamenanie: 
bronzovú medailu Vojtecha Nemáka. Každoročne sa organizuje sú-
ťaž mladých hasičov a nebolo tomu inak ani teraz. Branný pretek o 
pohár starostu obce už 8 krát ponúkol pekné počasie a zaujímavú 
trať pre 84 detí, 7 DHZ a jednu ZŠ. Vyhrať a najlepší môže len jeden 
a to sa podarilo starším chlapcom z Jelenca a odniesli si na jeden 
rok putovný pohár. Naši mladší chlapci si odniesli prvé miesto vo 
svojej kategórii. V tento deň sa muži predstavili na nočnej súťaži v 
obci Vinodol. Hneď v troch kategóriách! V kategórii MAGIRUS hneď 
prvé miesto! V ďalších kategóriách, klasika a šport zhodne tretie 
miesto. Gratulujeme. Júlový mesiac začal na Lužianskom kotlíku 
ako súťažiaci ale aj služobne. Zabezpečovali sme protipožiarnu 
hliadku v počte 2 členov.  O týždeň neskôr nás kolegovia pozvali 
na slávnosť do obce Trávnica. Tam sme boli súčasťou sprievodu ale 
aj osláv v ich obci. Počas prázdnin sa ošetrovala technika, trénovali 
muži ale aj ženy. Sobotu 13.8 2022 sa naši predstavili v obci Luža-
ny na súťaži hasičských družstiev. V tvrdej konkurencii sa ale lepší 
výsledok nepodarilo dosiahnuť. Chceli sme si ale napraviť chuť a 
tak sme sa presunuli na nočnú súťaž do obce Dyčka, kde chodíme 
pravidelne. Ale bohu žiaľ, ani tam nám nebolo dopriate víťazstvo. Je 
ale nutné podotknúť že v Dyčke sa predstavilo okolo 35 súťažných 
družstiev! Koniec augusta neodmysliteľne patrí domácej súťaži. A 
tak sme na memoriali Ignáca Chudiaka privítali 7 súťažných tímov 
v troch kategóriách a dve ženské družstvá. Naše ženy sa nakoniec 
umiestnili na druhom mieste v kategórii klasika aj šport. Musím ale 
podotknúť, že ženy iba skladajú svoj tím a v takomto zložení boli 
na prvom súťažnom štarte. Muži v kategórii MAGIRUS skončili na 
3. mieste. V ostatných kategóriách nebodovali. Touto cestou chcem 

Čo sa udialo u hasičov v roku 2022?
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poďakovať všetkým, ktorí nám akokoľvek pomohli s touto krásnou 
súťažou. Po našej súťaži sa ženy aj muži presunuli do obce Jasová 
na nočnú súťaž kde sa im darilo. Po dvoch kolách si odnášajú prvé 
miesto naši muži v kategórii klasika a druhé v kategórii šport. Naše 
ženy neostali pozadu a priniesli druhé miesto v kategórii šport. Sep-
tember začal v Zbrojníkoch, kde sa nám síce podarilo urobiť najlepší 
čas sezóny ale na víťazstvo to aj tak nestačilo. Tu sme sa stretali s 
veľa problémami s mužstvom, ale aj technikou. Preto sme požiadali 
obec o finančnú pomoc na opravu a renováciu techniky. Konkrétne 
chceme vymeniť čerpadlo na jednom stroji PS12 a urobiť generálku 
motora. A na PS15 generálnu opravu celého stroja. Tieto čerpadlá 
používame aj na šport ale aj na technické účely, ako sú ťahanie vody 
zo zatopených priestorov alebo dopravu vody zo zdrojov pri požia-
roch. Takže tieto stroje musia byť stále k dispozícii. Až desať detí sa 
zúčastnilo na halovej súťaži zručnosti mladých hasičov v športovej 
hale Šurany. 31 družstiev, dobrá zábava ale aj slzy sklamania to všet-
ko bolo súčasťou tohto zápolenia. Naše deti v kategórii starší chlap-
ci ,,A,, a ,,B,, a staršie dievčatá napokon ostali v strede poľa. Zhodli 
sa, že potrénujú a na rok prinesieme aj nejaké medaile. Volebnú so-
botu (29. 10.) nás operačné stredisko upovedomilo, že v obci Báb sa 
koná nočné cvičenie so zameraním na požiar budovy. Vyrazili sme 
na miesto určenia v pomere 1+5. Cvičenie dopadlo dobre, nie však 
bez chýb. Na tie nás upozornili dohliadajúci profesionálni hasiči z 
HaZZ Nitra. Oceňujeme takéto cvičenia, kde v reálnom čase riešime 
úlohy ktoré sa nám môžu stať na ,,ostrom,, zásahu. Čaká nás už iba 
zazimovanie techniky, príprava na nový rok a nové ciele. Dúfame že 
sa už na zimu schováme do novej požiarnej zbrojnice ktorá podľa 
posledných správ napreduje. Ale o tom niekedy inokedy.

Teraz niečo z požiarnej prevencie:
Preventívna kontrolná skupina obce spolu s DHZ Lužianky vyko-

nala v priebehu roku 2022 v zmysle § 23 zákona NR SR č. 314/2001 
Z. z. o ochrane pred požiarmi 4 komplexné protipožiarne kontro-
ly a 2 následne kontroly, pri ktorých zistila spolu 14 nedostatkov v 
oblasti ochrany pred požiarmi. Taktiež pravidelne prispievame do 
našich novín o činnosti DHZ a požiarnej prevencie. 

A aj teraz, ako po celý rok, vás chcem informovať o aktuálnom 
nebezpečenstve vzniku požiarov. 

Vážení občania. Vykurovacie obdobie každoročne patrí medzi 
najrizikovejšie obdobia v kalendárnom roku z hľadiska zvýšeného 
počtu požiarov v bytových ale aj v nebytových priestoroch a to buď 
od palivového spotrebiča alebo v komínovom telese či dymovode.

Preto je dôležité dodržiavať tieto pokyny :
1) Zásady protipožiarnej bezpečnosti palivových spotrebičov:
lsprávna inštalácia a údržba palivových spotrebičov – riadiť sa ná-
vodom od výrobcu, ktorý musí byť súčasťou k výrobku,
o domáce vylepšenia či úpravy palivových spotrebičov sú zakázané,
ldodržiavať bezpečnú vzdialenosť od ďalších zariadení v miestnos-
ti, vrátane od steny,
lhorľavé látky a predmety, ktoré sa môžu vznietiť, musia byť skla-
dované čo najďalej od vykurovacích zariadení (nesmú sa prehrievať),
lvykurovacie zariadenia na tuhé palivo musia mať ochrannú (ne-
horľavú) podložku pod vykurovacím zariadení, ktorá bráni vzniete-

niu horľavej podlahy
2) Komínové telesá
lNebezpečenstvo požiaru vo vnútri komínov je najčastejšie pri  pri-
pojených spotrebičoch na tuhé palivá. Pri prevádzke komína, ktorý 
nie je úplne v poriadku, sa na vnútornej strane komínovej vložky 
môže veľmi rýchle vytvoriť povlak sadzí, ktoré sú vytvorené takmer 
z čistého uhlíka,
lPri vytvorení sadzí vzniká vo vnútri komína teplota cez 1 000°C, 
a spaliny z poškodeného komína môžu nič netušiacich obyvateľov 
otráviť.
lMedzi najčastejšie príčiny vzniku takýchto požiarov patrí:
- nevhodné umiestnenie alebo inštalácia palivového spotrebiča,
- umiestnenie horľavých látok v blízkosti palivového spotrebiča,
- nesprávna obsluha palivového spotrebiča,
- nesprávna manipulácia so žeravým popolom
3) Čistenie komína a kontrola:
Je najlepšie si objednať u kominára, no môže ju vykonávať majiteľ 
alebo užívateľ domu aj sám a to ak sú na komínové teleso pripojené 
spotrebiče s celkovým tepelným výkonom do 50 kW, raz za:
- štyri mesiace, ak sú do komína pripojené spotrebiče na tuhé alebo 
spotrebiče na kvapalné palivá,
- šesť mesiacov, ak sú do komína pripojené spotrebiče na plynné 
palivá a ak ide o komín bez vložky,
- dvanásť mesiacov, ak sú do komína pripojené plynné palivá a ak 
ide o komín s vložkou.
Nezabúdajme na to že :
Požiare v komínoch môžu byť veľmi nebezpečné !!!
Hrozia min. tieto základné nebezpečia :
- popálenie osôb nachádzajúcich sa v blízkosti otvorov komína,
- deštrukcia komína v dôsledku pretlaku, na ktorý nie je konštrukcia 
komína stavaná,
- strata stability konštrukčného systému objektu.
4. Vypaľovanie komína:
Komín možno vypaľovať len výnimočne, ak nemožno odstrániť usa-
deniny spalín iným spôsobom. Komín môže vypaľovať iba kominár 
alebo revízny technik komínov pomocou najmenej jednej ďalšej 
osoby.
Vypaľovanie komína sa oznamuje obci !!!
Komín možno vypaľovať len vtedy, ak je odolný proti vyhoreniu sadzí.

Zdroj : časopis Požiarnik

Na záver mi dovoľte poďakovať sa vám za celoročnú priazeň a 
podporu. Osobitne mi prináleži poďakovať sa starostovi obce a aj 
poslancom obecného zastupiteľstva. Naše poďakovanie patrí aj re-
dakcii nášho časopisu, za to, že nám umožňujú celoročne vás infor-
movať o našej činnosti. Prajeme vám, aby rok 2023 bol ešte lepší a 
úspešnejší než rok 2022

Bohu na slávu a ľuďom na pomoc.
Spracoval : Ing. Ivan Matúška – preventivár PO obce a 

Martin Cocher – predseda DHZ Lužianky
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ŠŤASTNÉ 
A VYTRIEDENÉ VIANOCE

Papierové obaly z darčekov, 
bomboniér, papierové tašky, 
kartónové krabice, letáky,
papierové obaly z múky či cukru

patria do modrých kontajnerov 
alebo vriec určených na papier. 
Nesmú však byť znečistené, mokré 
ani mastné. A nezabudnite odpad 
pred vyhodením stlačiť.

Zaváraninové poháre, sklenené 
črepy, sklené fľaše zo sirupu alebo 
oleja, črepy zo sklenených ozdôb

patria do skla. Fľaše a obaly nie je 
nutné umývať, stačí len odstrániť 
ich obsah.

Plastové obaly z potravín, darčekov, 
kozmetiky, čistiacich prostriedkov,
plastové fľaše z  mliečnych výrobkov, 
sirupov, olejov, tégliky zo smotany
a pod.

patria do žltých kontajnerov či 
vriec určených na plasty. Aj tu platí, 
že obaly je potrebné zošliapnuť 
a zmenšiť ich objem.
Nesmú obsahovať hrubé zvyšky 
tekutín, jedla či kozmetiky.

Konzervy z kompótu, kukurice či 
tuniaka, alobal, kovové vrchnáky 
z fl iaš, prázdne obaly zo sprejov 
a lakov

patria do červeného kontajnera. 
Niektoré obce majú jednu zbernú 
nádobu na viaceré druhy odpadov, 
napr. na plasty, kovové obaly 
a nápojové kartóny.

Použitý kuchynský olej

môžete odovzdať v uzatvorenej 
nádobe na niektorej z čerpacích 
staníc, v blízkosti niektorých 
supermarketov, prípadne na 
zbernom dvore. Niektoré obce 
zabezpečujú občanom vedierka
na zber oleja či mobilný zber.

Živý vianočný stromček

patrí na zberný dvor alebo na zberné 
hniezdo vyhradené mestskou časťou 
alebo obcou. Dá sa vrátiť aj tam, 
kde bol zakúpený, do niektorých 
záhradných alebo nákupných centrier.

www.triedime.sk      www.envipak.sk

www.vezmisi.ma

AK SPRÁVNE TRIEDIME, SVET JE KRAJŠÍ
Majte na pamäti nasledovné pravidlá:

 Snažte sa odpad netvoriť vôbec.
 Zálohované obaly nepatria do koša, vráťte ich do predajne.
 Dodržiavajte farebnú abecedu triedenia: sklu patrí zelená, 

papieru modrá, plastom žltá, kovom červená a nápojovým 
kartónom oranžová farba.
Napovie vám aj označenie na obale:
Riaďte sa pravidlami triedenia svojej obce.

 Len vytriedený odpad sa dá zhodnotiť a recyklovať.
 Trieďte odpad, oplatí sa to. Za vytriedený odpad občan neplatí, 

jeho zber hradia výrobcovia prostredníctvom OZV ENVI - PAK.
 Obal označený patrí do triedeného zberu.
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Pod týmto názvom sa skrýva tradičný, už 9. ročník  folklór-
neho podujatia so zámerom pripomenúť si folklórne tradície 
v našom regióne. Organizátorom tejto kultúrnej akcie je spe-
vácky súbor  Lúč pod záštitou starostu obce Lužianky.

V malých dedinkách sa po dlhé stáročia rodili piesne 
a obrady, ich tvorcom bol jednoduchý ľud. V piesňach roz-
motávali klbká svojich osudov. Obrady im zas spríjemňovali 
život. Vznikali tak hodnoty, ktoré pretrvávajú dodnes. Doba 
sa mení a s ňou aj život na našich dedinách, kde sa pomaly 
vytráca stará krása zvykov. Pre zachovanie a priblíženie tradí-
cií, ktoré boli súčasťou života na našich dedinách sa rozhodol 
spevácky súbor Lúč zorganizovať akciu, v ktorej sa stávame 
účastníkmi fašiangov, párania peria, pytačiek, dožiniek a va-
renia lekváru.

Mária Pagačovičová, ktorá nás sprevádzala celým progra-
mom v úvode privítala účinkujúcich, ktorí prijali pozvanie, sú 
to ľudia, ktorí udržujú kultúrny a spoločenský život nie len vo 
svojich obciach, ale aj v blízkom okolí.

- Kepežďanka z Hájskeho
- Súbor Roháň zo Sľažian
- Ďarmočan z Golianova
- Lužiančanka z Lužianok
- Lúč – organizátorov tohto podujatia
Po oslave Nového roku a Troch kráľov prichádzajú dlho 

očakávané  fašiangy. K fašiangom neodmysliteľne patrili vtip-
né maškary, maškarné bály a veselé sprievody masiek. Na fa-
šiangy sa tolerovala rozšafnosť nie len v správaní ale aj v jede-
ní a pití, pretože po fašiangoch nasledoval prísny 40-dňový 
pôst a na ten sa bolo treba riadne pripraviť. No ako to vyzera-
lo na dedinách počas fašiangov nám predstavil súbor Kepež-
ďanka z Hájskeho.

Svadba je pre väčšinu ľudí najvýznamnejšou rodinnou 
udalosťou. Pri vypovedaní tohto slova si v súčasnosti každý 
predstaví rozhodnutie dvoch ľudí spečatiť svoj spoločný ži-
vot a to sobášom, spojeným so svadobnou hostinou za účasti 
svedkov, rodiny, priateľov, známych. Pred samotným aktom 
prebieha pýtanie a odobierka nevesty. Ako vyzerali v minu-
losti pytačky, nám priblížil  súbor Roháň zo Slažian.

V pote tváre po dlhé stáročia dorábal človek našich kra-
jov nový chlieb. Pre jeho vôňu a chuť bol ochotný obetovať 
všetko. Mozole, pot a námahu. Chlieb nebol len jedlom, ale 
aj božím darom, na čo by sme nemali zabúdať ani dnes. Dlhá 
a krásna je cesta k novému  chlebu. Prinášanie a ozdobenie  
posledného snopu odpradávna symbolizovalo ukončenie 
žatvy. Tento obrad rokmi prerástol do osláv – dožiniek. Na 
chvíľu sme sa v mysli zastavili a pospomínali na dožinkové 
slávnosti, ktoré nám priblížil  spevácky súbor Ďarmočan z Go-
lianova.

K obľúbeným jesenným prácam patrilo aj varenie slivko-
vého lekváru,  ktorý sa v našich končinách tešil veľkej obľube. 
Lekvár sa varil vo veľkom medenom kotly a používali sa len 
celkom zrelé slivky. Pri varení sa stretli všetky žienky z rodiny, 
ktoré sa striedali pri miešaní a samozrejme bol pri tom pekný 

kopec zábavy, ktorej súčasťou aj žartovné piesne. Po ukon-
čení prác bol oldomáš ktorý končil neskoro v noci. Ako to pri 
varení lekváru vyzeralo nám predviedol  náš súbor Lúč.

Polia a stráne spustli, studený vietor píska svoje piesne.  
Do našich  krajov prichádzajú dlhé zimné večery. Ženy a diev-
ky sa tešia na priadky a páračky. Páračky z hľadiska zvykov 
mali veľký význam. Každá dievka a hlavne jej mať, chcela mať 
čo najskôr popárané perie, lebo sa hovorilo, kde ešte na fa-
šiangy perie párajú, dievku na ocot doma chovajú. Páračky 
boli obdobím, kedy ľudia z dedín preukazovali nie len svo-
ju zručnosť a pracovitosť, ale vedeli si navzájom pomáhať. A 
práve tieto vlastnosti sa žiaľ z dnešného života vytrácajú. A 
ako veselo bolo na páračkách nám priblížil súbor Lužiančan-

Rok na dedine.
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50 rokov oslávili: Daniel Bíro, Patrik 
Minár, Peter Kováč, Anna Macáne-
ková, Jozef Buch, Jozef Vöröš, Mária 
Rigová, Soňa Kudryová, Marcela Šam-
ková, Stanislav Billa
55 rokov  oslávili: Ivan Gregor, Mgr. 
Ľubica Timková, Peter Volár, Lenka 
Ivanová, Milota Peštová, Jozef Orav-
ský, Viera Jašíková, Jozef Budzeľ 
60 rokov oslávili: Mária Buráková, 
Ing. Renáta Vašíčková, Renáta Tajnai-

ová, Jozef Bihary,  Ing. Beáta Miškovi-
čová, Tibor Pavličko
65 rokov oslávili: Ladislav Lakatoš, 
Emil Fúska, JUDr. Viera Šantová, Viera 
Odrášková, Miroslav Pekár, Vladimír 
Briadka, Vladimír Kováčik, Helena 
Maťašovská, Lýdia Urbáneková
70 rokov oslávili: Ivan Nežatický, Ing. 
Jiří Bartoš. Zita Hubertová, Anna Vere-
šová
75 rokov oslávili: Marie Siroteko-

vá, František Mikulášik, Ing. Katarína 
Šebová, Štefánia Žideková, Monika 
Hunková 
80 rokov oslávili: Jozefína Šášiková, 
Marta Buchová, Emília Buchová, Gize-
la Jančíková, Mária Révayová
85 rokov oslávila: Emília Hrušková
91 rokov oslávil Pavol Šuník
93 rokov oslávila Mária Ballayová
95 rokov oslávila Mária Šablatúrová

Jubilanti IV. štvrťroku

Suroviny: 1kg kyslej kapusty, 1kg brav-
čového stehna, 1 údené  bravčové ko-
leno, 3 nožičky klobásy, 2 cibule, 2 PL 
hladkej múky,  soľ, mletú červenú pap-
riku, mletú  rascu, 5 strúčikov cesnaku 
a olej
Postup: Na oleji si speníme na drobno 
nakrájanú cibuľu, pridáme mletú červe-
nú papriku a kyslú kapustu. Podlejeme 
vodou a hneď pridáme na kocky nakrá-
jané mäso,  koleno aj s kožou a klobásu 

v celku.
Všetko spolu varíme a keď je mäso na ko-
lene mäkké, vyberieme ho, kožu odstrá-
nime a mäso vrátime späť .Klobásu tak 
isto, vyberieme a pokrájanú vrátime späť
Dochutíme pretlačeným cesnakom, 
mletou rascou a pred dokončením si 
urobíme zápražku (v malej šálke si vo 
vode poriadne rozmiešame hladkú 
múku) a pridáme do kapustnice. Podá-
vame s čerstvým chlebom. 

Vianočná kapustnica

ka z Lužianok.
Naše spoločné putovanie, predvedené speváckymi sú-

bormi za dávnymi  zvykmi  a obradmi skončilo. Pre tých star-
ších  to boli návraty do ich mladosti, pre tých mladších obraz, 
čo vytvorili naši predkovia. Na záver veľmi peknej akcie Rok 
na dedine sa súbory rozlúčili spoločne piesňou “Horela lipka 
horela........“

Kde horou tečie potok čistý a šepká  ako tráve rásť, kde 
vietor hľadí stromom listy, je tvoj diel zeme, tvoja vlasť.

 Lúčili sme sa s pocitom, že okolo nás sa nachádzajú ľu-
dia, ktorým záleží na tom, aby sa zvyky našich dedov a otcov 
zachovali na naši dedinách aj pre budúce generácie. Našim 
hosťujúcim súborom Kepežďanke z hájskeho, Rohoňu zo La-
žian, Ďarmočanku z Golianova, Lužiančanka, organizátorom 
akcie súboru Lúč patrí naše veľké ďakujem.

Milan Cabánek. 
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Suroviny: 250g masla (zmäknutého), 130g hne-
dého cukru, 1 balíček vanilkového cukru, 1 vajce, 
280g múky, 150g maku, 60ml šľahačky, slivkovú 
alebo ríbezľovú marmeládu, 1 pohár kakaovej 
polevy
Postup: Rúru vyhrejte na teplotu 30°C s konven-
ciou. 2 plechy vyložte papierom na pečenie. Mas-
lo, cukor a vanilkový cukor vyšľahajte do peny 
(cca 5 minút). Primiešajte vajce izbovej teploty. 
Primiešajte múku a mak. Rýchlo vmiešajte šľa-
hačku a cesto naplňte do zdobiaceho vrecúška s 
rezanou špičkou.

Na plechy vytlačte malé keksy. Ak sa masa nebu-
de dať ľahko vytláčať, vložte vrecúško krátko do 
rúry zohriatej na 30°C. Maslo tak zmäkne a cesto 
sa bude ľahšie vytláčať.
Rúru vyhrejte na teplotu 170°C a keksy pečte cca 
10 – 12 minút. Nechajte ich vychladnúť.
Marmeládu natriete na keksy nožom, na ňu po-
ložte druhý keks a mierne pritlačte.
Kakaovú polevu pripravte podľa návodu na oba-
le. Polovičky keksov namáčajte do polevy a ne-
chajte stuhnúť na papieri na pečenie. V uzatvore-
nej dóze keksy vydržia cca 3 – 4 týždne

Suroviny cesto: 300g hladkej múky, 200g masla, 100g práško-
vého cukru, 100g mletých orechov, 2 žĺtka, kakao škorica, citró-
nová kôra

Plnka:  100g mletých orieškov, 100g masla, 100g práškového 
cukru, rum marhuľový lekvár, čokoládu na polevu a celé oriešky 
na ozdobenie.

Postup:  Najskôr si v miske zmiešame všetky suroviny na 
cesto. Vypracujeme ho rukami a zabalíme ho do potravinárskej 
fólie, dáme odpočívať na hodinku do chladničky. Následne si ho 
vyvaľkáme na pomúčenej doske.

Medzitým, ako nám cesto odpočíva, pripravíme si krém. V 
miske mixérom vymiešame orechy ,cukor a maslo izbovej teplo-
ty, pridáme trošku rumu a marhuľový lekvár. Plnka by mala mať 
tuhšiu konzistenciu, čo zaručia orechy a práškový cukor.

Suroviny ako citrónová kôra a škorica do cesta alebo rum a 
marmeláda do plnky pridávame podľa chuti, od oka. 

Z cesta si povykrajujeme vianočné tvary a naukladáme ich na 
vymastený plech. Pečieme pri teplote 200 stupňov asi 10 minút, 

záleží podľa rúry.
Keď nám keksíky vychladnú, zlepíme ich plnkou a namočíme 

v čokoládovej poleve. Na vrch pridávame oriešok a počkáme, 
kým nám poleva zaschne. Koláčiky naukladáme do krabice ale-
bo dózy a skladujeme ich na chladnom mieste, 

Okienko do kuchyne
Makové keksy s marmeládou

Iselské koláčiky

Suroviny: 1 cibuľa, 2,5kg vykosteného 
bravčového bôčika s kožou, 1 malú via-
zaničku petržlenovej vňate, hrsť tymia-
nových lístkov, 10 listov šalvie, 50g strú-
hanky, 140g sušených marhúľ, 1 lyžicu 
vločkovej morskej soli, 2 lyžice medu, soľ, 
mleté čierne korenie olivový olej
Postup: V malej panvici rozohrejte lyžicu 
oleja. Pridajte očistenú a nadrobno nakrá-
janú cibuľu a opekajte asi 10 minút do zla-
tista. Nechajte vychladnúť. Z dlhšej strany 
bôčika orežte až na kožu mäso asi 7 cm od 
okraja. Roládu tak ľahšie zviniete. Mäso 
nakrájajte na menšie kúsky a pomeľte ho, 
hodí sa vám do plnky.
   Pomleté mäso dajte do misy, pridajte 
nadrobno nasekanú petržlenovú vňať, 
lístky tymianu, šalviu, strúhanku, nase-
kané marhule, opečenú cibuľu a 2 lyžice 
oleja. Plnku osoľte, okoreňte a dobre pre-
miešajte.
    Bravčový bôčik otočte kožou nahor. 

Ostrým nožom narežte kožu v 1 cm odstu-
poch a potrite ju morskou soľou. Znovu 
otočte potrite medom, osoľte a okoreň-
te. Do stredu uložte plnku, potom spojte 
obidva konce kože a pevne zviňte.  Zro-
lovaný bôčik pevne spojte ihlami na rolá-
du. Mäso otočte tak, aby sa konce stretli 
pod ním a dajte na mriežku do pekáča. 
Odkrytú roládu odložte do chladničky na 
niekoľko hodín, môže to byť až 24 hodín, 
aby koža vyschla a mäso presiaklo chuťou 
plnky.
   Rúru vyhrejte na 180 °C. Roládu potrite 
olejom a znovu posypte soľou. Pečte na 
strednom rošte 30 minút, potom znížte 
teplotu na 160 °C a pečte ďalšie 2 hodi-
ny. Nakoniec teplotu zvýšte na 200 °C a 
15 minút pečte, aby sa koža prepiekla do 
chrumkava.
    Roládu vyberte z rúry, prikryte alobalom 
a pred krájaním nechajte 45 minút odpo-
čívať. Ak koža nie je chrumkavá, mäso daj-

te na niekoľko minút pod horúci gril.

Bôčiková roláda
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„Sú chvíle, kedy život ti daruje momenty ne-
čakanej krásy.“ 

Fabio Volo
„Príbeh Vianoc nikdy nestratí svoju krásu 
a pokračuje storočia, aby nás priťahoval.“

Neznámy autor
„Sú to Vianoce v srdci, ktoré šíria Vianoce do 
vzduchu.“

W. T. Ellis
„Pamätaj si, že ak nenájdeš Vianoce vo 
svojom srdci, určite ich nenájdeš pod 
stromčekom.“

Neznámy autor
„Viac ako dary milujme skutočnosť, že sa v 
našej blízkosti našla osoba, ktorá nás niečím 
obdarovala.“

Brigham Young
„Želám si, aby žiaden človek natoľko 
nevyrástol a nenechal sa zničiť životom, 
aby prestal vnímať čaro Vianoc.“

Autor neznámy
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Omaľovánka

Hádanky
l Zo strechy sa na nás smeje, a keď slnko zasvieti, už ho nie je. Veľmi má rád mráz, čo 
je to? Hádaj iba raz! 

Ľúcnec
l Padajú potíšku, spadnú aj na líšku. Už je z nich biely kraj, čo je to? Premýšľaj. 

ykčolv évohenS
l Lesklý obal sladkosť zdobí, na stromčeku šuchot robí. Zboka nabok sa tam kýva, plné 
bruško po nej býva.

aknolas
l Do čižmičiek sladkosť dáva, plné vrece odmien máva. Dobrým deťom cukríky, nepo-
slušným uhlíky.

Šálukim

Humor
J V škole pred Vianocami. Deti hovoria, 
čo by chceli pod stromček. Janko:
- Autíčko.
- Pekné želanie. A ty Zuzka?
- Bábiku.
- Tiež pekné a čo ty, Dežko?
- Ja by som chcel AIDS!
- Preboha, a prečo?
- Lebo odo mňa ho dostane sestra, od ses-
try otec, od otca mama a od mamy sused. 
Sviňa je to, šliapol mi na vláčik!
J Ekologická výzva:
Šetrite naše lesy - do izby si namiesto 
stromčeka postavte policajta! Zelený je, 
hviezdičky má, a aj gule mu visia. A ak 
budete mať šťastie na dopraváka, zabliká 
vám aj červeným svetielkom.
J „Predstavte si, prvýkrát sa u nás zišiel na 
štedrovečernej večeri párny počet ľudí!“
„Ako to, veď ste boli traja!“
„Hej, ale potom prišlo sedemnásť hasi-
čov!“
J Chlapík volá do rádia:
- „Halóóó, tam je rádio Viva?“
Áno, nech sa páči.“
- „Našiel som dnes na Račianskom mýte 
peňaženku s hotovosťou 2 600 € a do-
kladmi na meno Jozef D...
Prosím vás, zahrajte mu nejakú peknú 
pesničku.“
J Pride chlapček do elektricky a z nosa 
mu tečú sople. Jedna pani sa ho pýta:
„Chlapček máš vreckovku?“
„Mám, ale nepožičiam!“

Pranostiky
l Po svätej Baruši daj pozor na uši.
l Svätá Barbora ťahá sane do dvora.
l Keď je na svätého Mikuláša počasie peknô, v januári pole je bielo.
l Keď na deň Mikuláša sneží, bude požehnaný rok.
l Keď príde Lucia, nájde ju už zima.
l Keď si Lucia na mena háby zablatí, v januári si ich prať bude.
l Štedrý večer jasný každému je milý, dá vraj Pán Boh vína, požehná v obilí.
l Keď na Narodenie Krista pršať začne, za štyri týždne počasie bude mračné.
l Keď svätý Štefan blato vyfúkal, bude pekná jar.
l Na svätého Štefana nesmie už byť barina.


